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حوادث ايران

مزاحمان خيابانى
 در فرانسه جريمه مى شوند

فرانســه: براســاس 
قانونى تازه در فرانســه 
عليه آزار خيابانى، براى 
اولين بار مردى در اين 
كشــور به خاطر ايجاد 
مزاحمت براى يك زن 
در اتوبــوس 300 يورو 

جريمه شد.
هدف از اين قانــون جلوگيرى از مزاحمت بــراى زنان و 
رفتارهاى آزاردهنده اى مثل سوت زدن است. اين قانون 
كه در ماه اوت تصويب شد، اجازه جريمه فورى تا 750 يورو 
را مى دهد. اين مرد 31 ساله همچنين به سه ماه زندان هم 
محكوم شد كه به گفته قاضى هم به دليل مزاحمت كلامى 
و هم فيزيكى و پرخاشگرى عليه اين زن و حمله به راننده 
اتوبوس بوده است.رفتار نامناســب اين مرد با مسافر زن، 
موجب جر و بحث با راننده اتوبوس شد كه راننده در نهايت 

مرد را در اتوبوس حبس كرد تا پليس از راه برسد.(ايسنا)

10 سال زندگى
 با جسد يخ زده همسر!

آمريكا: پيرمردى پس از آنكه همسرس مُرد، جسدس را 
در فريزر قرار داد تا هميشه كنارش باشد!

نيرو هاى پليس آمريكا جســد پيرزن 87 ساله اى را پيدا 
كردند كه بيش از 10ســال بود كه فريز شده بود. همسر 
متوفى 10 ســال پيش زمانى كه زنش بر اثر سكته قلبى 
در رختخواب فوت مى كند، جسد وى را در فريزر خانه اش 
مخفى مى كند و از آن به بعد با جسد همسرش زندگى كرده 
است. ماجرا زمانى لو رفت كه همسايه ها  از عدم رفت و آمد 
در منزل آن ها مشكوك شدند و با پليس تماس گرفتند. 
نيرو هاى پليس تگــزاس پس از ورود به منــزل پيرمرد، 
جســد او را هم ديدند كه در نزديكى همسر يخ زده اش به 
دليل سكته قلبى جان خود را از دست داده بود. تيلور در 
وصيتنامه اش نوشته بود با وجود اينكه مى داند نگه داشتن 
و مخفى كردن جسد همسرش خلاف قانون است، اما وى 
نمى توانسته دورى همســرش را پس از 47 سال زندگى 
مشترك تحمل كند و براى همين جسد او را 10 سال در 

فريزر خانه اش مخفى كرده بود.(باشگاه خبرنگاران)

20 سال زندان
 براى سرقت سيگار!  

آمريكا: مرد 48 ساله آمريكايى به جرم سرقت 10 كارتن 
سيگار به 20 سال زندان محكوم شد.

«رابرت اسپلمن» 48 ساله ساكن فلوريدا به اتهام سرقت 
سيگار هايى به ارزش 600 دلار بازداشت شد.

طبق رأى هيئت امناى دادگاه «اســكامبيا»، «رابرت» به 
جرم يك فقره دزدى و ســرقت 10 كارتن سيگار به 20 
سال زندان محكوم شد. ناگفته نماند كه «رابرت» 14 فقره 
تبهكارى و 31 فقره بزهكارى در سابقه خود دارد، همچنين 
او عنوان مجرم خلافكارى را كسب كرده است كه ارتكاب 
جرم برايش نوعى عادت محسوب مى شود و به همين دليل 

به زندان بلند مدت محكوم شد.(باشگاه خبرنگاران)

 كشف 15 مورد قاچاق انسان در 4 عمليات
خط قرمز: مأموران گمرك طى چهار عمليات موفق به شناسايى و كشف 15 مورد 

قاچاق انسان در روزهاى اخير شدند.
گمرك ايران اعــلام كرد: با هوشــيارى و 
رصد مأمــوران گمرك بــازرگان 15 مورد 
قاچاق انســان طى چهار عمليات جداگانه 
كشف شــد و بدين ترتيب كشفيات قاچاق 
انســان از ابتداى ســال جارى تا كنون به 

167 تن رسيد.

رعد و برق 
جان يك دختر را در خراسان جنوبى گرفت

فارس: سخنگوى اورژانس كشــور از جان باختن دخترى 12 ساله در حادثه وقوع 
صاعقه در خراسان جنوبى خبر داد.

مجتبى خالدى، سخنگوى اورژانس كشــور اظهار داشت: ساعت 17:29 سه شنبه 
گذشته صاعقه اى حوالى روستاى «چشمه زرد» خوسف خراسان جنوبى با دختر 

بچه 12 ساله برخورد كرد و موجب جان باختن وى شد.

زورگيرهاى آپاچي سوار در آخر خط
خط قرمز: 6 تبهكار جوان كه سوار بر موتورســيكلت هاى آپاچى، در خيابان هاى 
مشهد با حمله به شهروندان، ضرب و شــتم و تهديد با چاقو، اموالشان را زورگيرى 
مى كردند، ســرانجام به دام افتادند. گزارش خبرنگار ما به نقل از فرمانده انتظامي 
مشهد حاكى است:  عمليات شناسايى و دســتگيرى اين افراد در پي اعلام شكايت 
تعدادى از مالباختگان و گزارش زورگيري هاي خشن در محدوده خيابان دانشگاه 
و سناباد مشهد، آغاز شد. وى افزود: در ادامه مأموران با توجه به اظهارات شاكيان و 
سرنخ هاي موجود 6 مرد جوان را كه با دو دستگاه موتورسيكلت آپاچي در خيابان ها 

پرسه مي زدند، شناسايى كرده و تحت نظر گرفتند.
سرهنگ اكبر آقابيگي گفت: اين افراد به محض اطلاع از اينكه پليس در تعقيب شان 
است، در خيابان دانشگاه در خلاف مسير و با سرعت زياد متواري شدند، اما مأموران 
كلانتري سناباد توانستند دو نفر از اعضاى اين باند را دستگير كنند. وى با بيان اينكه 
جست و جوهاي گسترده براي شناسايي و دستگيري ديگر همدستان اين متهمان 
ادامه دارد، افزود: دو نفر از شاكيان هم سارقان را شناسايي كردند. فرمانده انتظامي 
مشهد از شــهرونداني كه در محدوده خيابان دانشگاه و سناباد مشهد، به اين شيوه 
مورد زورگيري واقع شده اند، خواست هر چه سريع تر براي پيگيري شكايت خود به 
كلانتري 15 سناباد مراجعه كنند. يكى از شكات در تشريح ماجرا گفت: من و برادرم 
به اتفاق يكي از دوستانمان پياده از سر كار به خانه برمي گشتيم كه ناگهان 6 جوان 
سوار بر دو دستگاه موتورسيكلت كنارمان توقف كردند. آن ها چاقو داشتند و به سمت 

ما حمله ور شدند و پس از كتك زدن ما گوشى هايمان را با خود بردند.

قتل مربى بدنسازى براى حساب كتاب مالى
ميزان: دادستان عمومى و انقلاب شهرستان گچساران گفت: برادر مقتول به قتل 

مربى بدنسازى اعتراف و انگيزه اش را اختلافات مالى عنوان كرده است.
«بازيار» دادستان عمومى و انقلاب شهرستان گچساران در تشريح ماجرا اظهار كرد: 
پرونده قضايى قتل جهت بررسى و احراز مقرون به واقع بودن اقرار متهم، تشكيل و 

قرار كارشناسى توسط مقام قضايى مربوطه صادر شده است.
وى اضافه كرد: همچنين كارشناس رســمى دادگسترى در رشته اسلحه و مهمات 
انتخاب تا حسب مفاد قرار كارشناسى و دستور بازپرس پرونده جهت تعيين زاويه 
شليك گلوله و بعد مسافت و نحوه اصابت جسم سخت به نقاط حساس بدن مقتول 
نتايج را به مرجع قضايى اعلام كند. دادستان گچساران در ادامه بيان كرد: همچنين 
يك قبضه اسلحه شكارى غيرمجاز كه به عنوان وسيله و آلت قتاله مورد استفاده قرار 
گرفته بود، كشف شد. در ادامه متهم با قرار بازداشت موقت روانه زندان شده است. 
گفتنى است، شب دوم مهرماه خبرى مبنى بر وقوع تيراندازى منجر به قتل در يكى 
از محلات شهر گچساران اعلام شد. در بررسى ها مشخص شد جوان 28 ساله اى با 
سلاح گرم به قتل رسيده اســت. در تحقيقات مشخص شد قاتل، برادر مقتول بوده 
است كه با همكارى مأموران نيروى انتظامى و سربازان گمنام امام زمان (عج) صبح 

روز سوم مهر ماه در شهرستان باشت دستگير و به بزه انتسابى، بصراحت اقرار كرد.

حوادث جهان 

گمرك ايران اعــلام كرد: با هوشــيارى و 
 مورد 
قاچاق انســان طى چهار عمليات جداگانه 
كشف شــد و بدين ترتيب كشفيات قاچاق 
انســان از ابتداى ســال جارى تا كنون به 

 

عقيل رحمانى: سرپرست دادسراى مشهد با 
ارسال نامه اى خطاب به شهردار مشهد، ضمن 
هشدار احتمال رهاسازى معتادان ازسوى مراكز 
اقامت اجبارى در آينده نزديك با توجه به عدم 
انجام تعهدات شــهردارى، خواست تا هرچه 
سريع تر گزارش اقدامات عملى در اين خصوص 

را به دادسراى انقلاب مشهد منعكس نمايد.
حدود 6 ماه پيش بود كه شهردار مشهد شعار 
«مشهد بدون معتاد» را مطرح، رسانه اى و در 
اين زمينه وعده هايى هــم داد، اما گويا از آن 
زمان به بعد دادستانى اقدامات ملموسى را در 
اين راستا از سوى شــهردارى مشهد مشاهده 
نكرده اســت. اين عدم حمايت و عدم عمل به 
تعهدات شــهردارى موجب شــده كه شرايط 
نگهدارى معتــادان متجاهرى كه از ســطح 
شــهر مشــهد جمع آورى و در مراكز مذكور 
نگهدارى مى شــوند، وخيم تر از گذشته شود. 
حال آهنگ عدم توانايى نگهــدارى معتادان 
به دليل عدم پرداخت مطالبات مراكز مذكور 
به گوش مى رســد. اقدامى كه اگر در آينده اى 
نزديك صورت پذيرد و معتادانى كه با جديت 
دســتگاه قضايى و همراهى مأموران پليس و 

نيروى هاى بسيجى از نقاط مختلف شهر طى 
ده ها طرح پاكسازى جمع آورى شده اند، دوباره 
پا به مناطق شهرى خواهند گذاشت و اين همه 

تلاش به يك باره هيچ خواهد شد.
در هميــن حال چنــد روز پيش سرپرســت 
دادسراى انقلاب مشهد طى نامه اى گلايه آميز 
خطاب به شهردار مشــهد عنوان كرد: جناب 
عالى (شهردار مشــهد) حدود 6 ماه قبل شعار 
«مشــهد بدون معتاد» را مطرح و رســانه اى 

نموده ايد، اين اقدام قابل تقدير است، اما اعلام 
شعار مذكور بدون توجه به ساختار هاى موجود 
پســنديده نخواهد بود. در صورتى اين شعار 
مناســب و مفيد خواهد بود كه اقدام عملى در 

جهت تحقق آن نيز صورت پذيرد.
سرپرست دادسراى انقلاب مشــهد در ادامه 
نامه مذكور آورده است: امروزه مشكل اصلى، 
وضعيت نابسامان بافت هاى پيرامون و حاشيه 
شهر و درگيرى مردم با معضلات مواد مخدر و 

اعتياد جوانان است كه از اساسى ترين مشكلات 
همين امر است.

اين مقام قضايى در نامه مذكور كه رونوشــت 
آن را هم به دادســتان مركز اســتان، شوراى 
هماهنگى مبارزه با مواد مخدر اســتان و مدير 
كل بهزيستى استان زده، عنوان كرد: در همين 
راستا بايد سازمان ها و نهاد هاى مختلف وظايف 
محولــه را در جهت حل مشــكل بــه صورت 

شايسته انجام دهند. 
سرپرست دادســراى انقلاب مشهد از همين 
رو از شهردار مشهد خواست: 1- گزارشى از 
اقدامات جدى و عملياتى شــهردارى مشهد 
در راستاى رسيدن به شــعار «مشهد بدون 
معتاد» به دادســراى انقلاب مشــهد ارسال 
گردد. 2- با توجه به تراكم معتادين در مراكز 
اقامت اجبارى و عدم تحقق وعده هاى مالى، 
محتمل است طولانى شدن زمان پرداخت ها 
موجب ترخيص بخش عمده اى از معتادان و 
بازگشت آن ها به سطح شهر گردد؛ بنابراين 
در خصوص علت عــدم پرداخت كمك هاى 
شــهردارى به بهزيســتى اســتان خراسان 

رضوى، توضيح ارائه گردد.

گلايه دادستانى از شهردارى

با  شعار «مشهد بدون معتاد» شهر پاك  نمى شود!

رحمانى: سه كيلوگرم حشيش از داخل چمدان 
يك مسافر پرواز خارجى كشف شد.

سه شنبه گذشته، مأموران پليس فرودگاه مشهد 
به رفتار يكى از مســافران پرواز مشــهد- قطر 
شركت هواپيمايى قطريه مشكوك شدند. پس 
از آن مأموران كه موضــوع را در همان لحظه به 
بازپرس ويژه جرايم فرودگاه شهيد هاشمى نژاد 
مشهد اطلاع داده و دستورات لازم را هم در اين 
زمينه كسب كرده بودند، به سراغ فرد مشكوك 
رفتند و وى را به مقــر پليس منتقل و در آن جا 

لوازم همراه وى را بازرسى كردند.
زمانى كه نوبت به بازرســى يكى از ساك هاى 
همراه مسافر رسيد، استرس تمام بدن قاچاقچى 
بين المللى را فرا گرفت. لحظاتــى بعد تمامى 
پوشاك داخل ســاك خارج و مشخص شد دو 

بسته حشيش كه داخل پلاستيك پيچيده شده 
بود در آن جاسازى شده است.

ماجرا بسرعت به بازپرس محمد حسن اصولى 
صفار اطلاع داده شــد و به همين سبب دستور 

بازداشت و تحقيقات بيشتر از متهم صادر شد. 
متهم كه اهل يكى از شهرهاى استان سيستان و 
بلوچستان است در بازجويى هاى پليسى مدعى 
شد كه محموله سه كيلويى حشيش را به دستور 

يكى از آشنايان تحويل گرفته و قرار بود آن را به 
قطر منتقل كند و پول اين جابه جايى را بگيرد!

اين ادعا در حالى بود كــه پس از انتقال متهم و 
انجام بررسى هاى موشــكافانه بازپرس پرونده 
در اين زمينه، اين احتمال قوى تر شد كه تمامى 
ادعا هاى مطرح شده از سوى فرد بازداشت شده، 
كذب است و او عضو يكى از باندهاى بين المللى 
قاچاق مواد مخدر است و با ديگر اعضاى باند در 

كشور مقصد در ارتباط بوده است.
بر همين اساس متهم با دستور قضايى و پس از 
صدور قرار قانونى مناســب، راهى زندان مشهد 
شــد. درعين حال به مأموران پليس فرودگاه 
دســتور داده شــد تا ماجرا را به دقت بررسى و 
ديگر عوامل احتمالى دخيل در اين اقدام را هم 

شناسايى و دستگير كنند.

خط قرمز: فرمانــده انتظامــى تايباد گفت: 
در پى كســب خبرى مبنى بــر اينكه فردى 
ســودجو درپوشــش محموله درهاى چوبى، 
قصد انتقــال مقاديــر قابل توجهــى داروى 
قاچاق را به خارج از مرزهــا دارد، موضوع به 

صورت ويژه در دســتوركار كارآگاهان پليس 
آگاهى شهرستان تايباد قرار گرفت.

وي افزود: كارآگاهان پليس با اشــراف اطلاعاتى 
و پس از شناســايى تريلر حامل محموله در هاى 
چوبى، اين خودرو را قبل خروج از مرز متوقف و در 

بازرسى از بار اين تريلر 1545 جعبه انواع داروى 
قاچاق كشف كردند.

وى تصريح كرد: در اين زمينه سه متهم دستگير 
و پس از تشكيل پرونده مقدماتى به منظور سير 

مراحل قانونى به مراجع قضايى معرفى شدند.

كشف1545جعبه 
داروي قاچاق 

در تايباد 

3 كيلوگرم حشيش از چمدان مسافر هواپيمايى قطريه كشف شد

قاچاقچى  پروازى!

 استقلال   انتقام سوپر جام را مى گيرد؟  

دربى پشت پنجره بسته 
5 مهرماه سال 1359 « ستاد بسيج اقتصادى» تشكيل شد   

يادى از اقتصادِ كوپنى 

 «ترور 97»  حامد زمانى در گفت و گو با على محمد مؤدب 

هنر بايد به اصلاح اجتماعى بپردازد

يادى از يداالله صمدى، كارگردان فقيد سينماى كشورمان

«شوق پرواز»آقاى كارگردان
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مردم

پيشنهاد سفر

بلندترين آبشار زاگرس، در هر فصلى ديدنى است 
پيران؛ بهشت صخره نوردها

حسين رسول زاده: «الونــد» يعنى رودخانه اى كه آبى شيرين دارد. اين 
رودخانه از «سراب اسكندر» از ارتفاعات «سياوانه» در دل كوهستان «دالاهو» 
در غرب زاگرس سرچشمه مى گيرد. چشمه هاى ديگرى هم هستند كه 
الوند از آن ها تغذيه مى كند. «سراب كنار»، «كوليتان»، «كانى چرمى»، «سراب 
حشانه»، «مرى سياو» و «چوار كانى» بخشى از آن هاست. الوند پرپيچ و خم، 
در مســير خود وارد شهرهاى مرزى سرپل ذهاب و قصرشيرين مى شود 
و آن جا به اســتان «دياله» در خاك كشور همسايه، عراق مى ريزد. طول 

رودخانه الوند از سرچشمه تا آبريزگاه دجله به 280 كيلومتر مى رسد. 
رود «شــالان»، يكى از سرشــاخه هاى الوند است. اين رود در مسير خود 
حوضچه هاى متعددى پديد آورده است. آب هر حوضچه به شكل آبشارى 
به حوضچه بعدى مى ريزد و مجموعه اى از آبشارها را پديد آورده مى آورد. 
روستاى شالان و سراب اسكندر در بالادست آن، به خاطر جنگل سرسبز، 
چشمه ها و باغ هاى فراوان تفرجگاه  استان كرمانشاه به شمار مى آيد؛ اما 
آنچه زيبايى هاى اين منطقه را كامل مى كند، نه قل قل آب چشمه هاست 
و نه هوهوى بادى كه در شاخ و برگ درختان مى پيچد، بلكه صداى شَرشَر 

آبشارى است كه يكى از بلندترين آبشارهاى ايران است. 

 رقابتى ميان آبشارهاى قدبلند 
منطقه «ريجاب» نام خود را از تركيب كردى «ريژآو»، به معنى محل ريزش 
آب گرفته است. آبشار پيران(يا آبشار ريجاب) يكى از زيباترين جلوه هاى 
طبيعت زاگرس اســت. عظمت اين آبشار و ديواره هاى دره اطراف آن هر 

بيننده اى را مبهوت مى كند.
ارتفاع اين آبشــار بيش از 100 متر بوده و در رقابتى تنگاتنگ با آبشــار 
«لاتون» در گيلان، دومين آبشار بلندى است كه در ايران داريم. آبشارهاى 
«وروار» و «ســرندكوه» در جيرفت هم ديگر آبشــارهاى بلند ايران زمين 

هستند.
«مجيد اسكندرى» كه كتاب «آبشارهاى ايران» را نوشته، معتقد است عنوان 
بلندترين آبشار، چند مدعى دارد كه آبشار پيران هم يكى از آن هاست. او 
البته تأكيد مى كند كه مطالعه دقيق و جامعى درباره ارتفاع آبشارهاى بلند 

ايران انجام نشده است. 
اسكندرى مى گويد: براى محاسبه ارتفاع آبشار، ارتفاع ريزشگاه اصلى در 
نظر گرفته مى شود؛ يعنى جايى كه آب به حالت پرتابى در آمده است و 
محل هايى كه جريان آب حالت لغزشى دارند، جزو ارتفاع آبشار محسوب 
نمى شــود؛ اما نماى هر آبشارى مى تواند از هر دو حالت پرتابى و لغزشى 
تشكيل شده باشد، براى همين بهتر است آبشارها را به دو دسته ريزشى 
و پرتابى تقسيم كنيم. گاهى يك آبشار در مسير خود، هم ارتفاع پرتابى 
دارد و هم ريزشى، به اين معنى كه ممكن است يك آبشار به چند طبقه 

تقسيم شود. 
با همه اين ها نويسنده كتاب آبشارهاى ايران معتقد است آبشار «لاتون» 
آســتارا با حدود 110 متر طول پرتابى، بلندترين آبشــار ايران است، اما 
آبشارهاى وروار پيران با تركيب دوحالت ريزشى و پرتابى، از لاتون بلندتر 

هستند.

 پيران؛ آبشار سه طبقه 
پيران، آبشارى سه طبقه است كه دو طبقه بالايى آن بلند و طبقه پايينى 
كوتاه اســت. طبقه انتهايى آبشــار پيران در زير درختان قرار گرفته و از 
بالا ديده نمى شود. اگر معيار ارتفاع آبشار را محل فرود اوليه آب در نظر 
بگيريم، نقطه پايانى اين آبشــار در انتهاى طبقه دوم آن است كه با كم 
كردن ارتفاع طبقه سوم كه حدود 20 متر است و 10 متر اختلاف ارتفاع 
بالاى آبشار با محل جارى شدن آب، ارتفاع آبشار حدود 100 متر محاسبه 
مى شود. با اين وجود بر اساس جى پى اس، اختلاف ارتفاع در بالاى آبشار 
و پايين ترين بخش آن، نزديك به 180 متر است و بر همين اساس است 
كه آبشار پيران يكى از چند آبشار بلند ايران و البته بلندترين آبشار زاگرس 
به حساب مى آيد. هر ساله صخره نوردهاى فراوانى براى فرود از پيران به 

اين منطقه از زاگرس سفر مى كنند. 
آبشار ريجاب در چهارمين همايش شوراى سياست گذارى ثبت آثار ملى 
كشور در فهرست ميراث طبيعى كشــور قرار گرفت. بخش هايى از اين 

آبشار و مسير دسترسى به آن، در زلزله سال گذشته آسيب ديده است. 
 

 چطور به آبشار پيران برسيم؟
مســير اصلى آبشار از روســتاى «پيران» در 10 كيلومترى سرپل ذهاب 
است. از اين روســتا مى توانيد به پاى آبشار برسيد. از سرپل ذهاب يك 
جاده آسفالته بعد از عبور از روستاهاى «جلالوند»، «بلوان» و «كلاه مال»، به 
روستاى پيران مى رسد. پاركينگ آبشار پيران، نزديك روستاست و آخرين 
جايى است كه مى شود با خودرو رفت. از اينجا به بعد مسير 2 كيلومترى 

تا پاى آبشار را بايد پياده طى كرد. 
آبشار پيران مسير ديگرى هم دارد كه مسير بالادست آبشار است. روستاى 
كوچك «ژالكه حسين» درســت در نزديكى جايى قرار دارد كه آب رود 

شالان، از بالادست آبشار، به پايين مى ريزد. 
راه رسيدن به روستاى ژالكه حسين از جاده سرپل ذهاب به «كرند غرب»، 
جدا مى شــود. اين راه، درواقع جاده روســتاى «بان زرده» است كه بعد از 
عبور از روستاى قديم ريجاب، و شهرك نوظهور ريجاب، از روستاى ژالكه 

حسين هم مى گذرد. 
منطقه ريجاب، علاوه بر آبشار پيران، جاذبه هاى ديدنى ديگرى هم دارد. 
كتيبه يا نقش برجسته «آنوبانى نى»، منطقه «بابا يادگار» و زيارتگاه مقدس 
آن هم در همين منطقه است. «سراب اسكندر» و «قلعه يزدگرد» بر بلنداى 
كوه هاى دالاهو و نيز قبرســتان «ابودجانــه» از ديگر ديدنى هاى منطقه 

ريجاب است. 

گفت وگو با محمود قويدل، مردى كه زندگى اش را وقف مناطق محروم كشور كرده است

خيريه اى براى مرز نشين ها
 مردم/ عباسعلى سپاهى يونسى  محمود 
قويدل مربى كوهنــوردى، غواصى و فوريت هاى 
چهارگانه است. او علاوه بر اين به آتش نشانى هم 
اشتغال دارد؛ آتش نشانى كه چند سالى است همه 
زندگى اش شــده انجام كارهاى خير در مناطق 
محروم مرزى، يك روز در غرب كشــور اســت و 
يك روز در شــرق، يك روز دغدغه اش مى شــود 
مشكلات پوستى بچه هاى روستاى ذكرى و روز 
ديگر ناراحت مشكلات آب خرمشهر و آبادان است. 
روايت محمود هر چند بزرگ تر از آن است كه در 
اين نوشته جا شود، اما خواندن همين مقدار درباره 

او هم خالى از لطف نيست.

 اگر موافقيد گفت وگو را از نحوه ورود شما 
به كارهاى خير شروع كنيم.

همه چيز از يك ســفر هيچهايكى شروع شد كه 
موجب شد هشت سال قبل گذرم به ميناب بيفتد. 
در آن ســفر يك اتفاق ساده افتاد. ماجرا اين بود 
كه لوله آب خانه يك پيرزن نيازمند تركيده بود 
و من چون خودم وسايل مورد نياز براى تعمير را 
نداشتم، كسى را پيدا كردم كه لوله آب را تعمير 
كند. در جريان آن سفر متوجه شدم كه آدم هاى 
نيازمند زيادى وجود دارند كه حواس ما به آن ها 
نيست. براى همين مدتى در ميناب ماندم و براى 
مردم آن منطقه كمك جمع كردم. بعد از دو سال 
هم به منطقه جازموريان و بم رود رفتم. حدود دو 
ســال و نيم هم آن جا بودم و كمك رسانى كردم. 
بعــد از آن هــم هدفم اين بود كه بــه زاهدان و 
زابل بــروم و آن جا كمك ها را پيگيرى كنم، ولى 
متأسفانه زلزله كرمانشاه اتفاق افتاد و براى همين 
به كرمانشاه رفتم. در آن برهه گروه ما روى زلزله 
كرمانشــاه تمركز كرد و براى همين هم 120روز 
كرمانشاه بودم. در همان مدت هم چيزى حدود 
3 ميليــارد و 300 ميليون تومان كمك به مردم 
كرمانشاه رسانديم كه شامل كانكس و چادر و مواد 
غذايى و چيزهــاى ديگر بود. البته آن جا فعاليت 
ما در نوار مرزى بود. يعنى رفته بوديم نقطه صفر 
مزرى و روستاى گزنه از توابع ثلاث باباجانى. بعد از 
120 روز ماندن در كرمانشاه و زمانى كه احساس 
كرديم منطقه به ثبات نسبى رسيده، برگشتيم تا 

پيگير ادامه فعاليت ها باشيم.
در جريــان ســفرمان به مينــاب بــا برخى از 
خانواده هايى آنجا آشنا شده بوديم. كم كم هم اين 

آشــنايى تبديل به دوستى شد و ما شديم جزئى 
از خانواده اين آدم ها. اين دوســتى تا آن جا ادامه 
پيدا كرد كه همين افراد در جريان زلزله كرمانشاه، 
چيزى حدود هشــت تن خرما براى زلزله زده ها 
فرســتادند. يعنى همين آدم هــاى محرومى كه 
نيازمند بودند و بايد كمك دريافت مى كردند، به 

ديگران كمك كردند.

اينستاگرامتان تصاويرى هم  در صفحه   
از فعاليت شما در منطقه جازموريان هست. 

چطور شد كه سر از جازموريان درآورديد؟
بعد از اينكه مدتى از فعاليتمان در ميناب گذشت، 
شنيديم كه جازموريان كرمان هم وضعيت خوبى 
ندارد. براى همين ســفرى به منطقه جازموريان 
كرديم تــا اوضاع را از نزديــك ببينيم و به قول 
معروف تحقيقات اوليه را انجام بدهيم. در آن سفر 
ديديم كه وضعيت خيلى خراب است. براى همين 

هم دســت به كار شــديم. اول هم تلاش كرديم 
مردم، جازموريان و محروميت هايش را بشناسند.

 اين ســفر قبــل از حضور «ســروش 
صلواتيان» در اين منطقه بود. درست است؟

بله. البته خانمى هم بود كه شناسنامه گرفتن اهالى 
جازموريان را پيگيرى مى كرد. بعد هم كه سروش 
وارد منطقه شد، كارهاى بسيار ارزشمندى انجام 
داد. بعد از مدتى ما چون ديديم كه به جازموريان 
كمك مى رسد، فكر كرديم كه به منطقه ديگرى 
كمك برســانيم و خلاصــه فعاليت هايمان را در 
جاهاى ديگرى پيگيرى كنيم. همان زمان بود كه 
محمد رضا هدايتى پيشــنهاد داد كه بهتر است 
به منطقه سيستان و بلوچستان برويم. ما هم به 
منطقه درياچه خشك شده هامون رفتيم. آن جا 
هر چه ديديم، محروميت بود. مثلاً آدم هايى بودند 
كه در چادرهايى زندگى مى كردند كه 12 ســال 
عمر داشــت و توى آفتاب و باد آن منطقه خراب 
شده بود. آن ها هم اين چادرها را با چيزهايى مثل 
پتو و پارچه سرپا نگه داشته بودند. آن جا بود كه 
متوجه شــديم به تعدادى سياه  چادر نياز داريم. 
خوشبختانه مهربانى مردم و هنرمندان هم موجب 
شد تا تعدادى سياه چادر خريدارى شود. بعد از 

آن ديديم كه اين مردم به دستشويى و حمام نياز 
دارند. براى همين سفارش ساخت تعداد زيادى 
حمام و دستشــويى كانكسى داده شد. چون كار 
در اين منطقه خيلى صدا كرد، ما را هم بيشتر به 
نام منطقه هامون مى شناسند و نمى دانند كه قبل 

از آن هم در جاهايى فعاليت كرده ايم. 

 البته حجم فعاليت شــما اين قدر زياد 
و متنوع اســت كه خيلى سخت مى شود 
كمك ها را به خاطر سپرد و طبعاً فعاليت شما 
در هر كدام از مناطق كه بيشتر شنيده شود، 

شما را به همان عنوان مى شناسند؟
بله. يكى ديگر از مواردى كه خيلى شــنيده شد، 
سفر ما به روســتاى «ذكرى» شهرستان درميان 
بود. اوايل امسال بود كه در يكى از گروه ها عكس 
كودكى از اين روستا را ديديم كه با صورتى پوسته 
شده نياز به كمك داشت. با بررسى بيشتر تصميم 
گرفتيم كه اين روستا را در گروه هدف خود قرار 
داده و از نزديك براى كمك به اين روســتا كارى 
انجام بدهيم. روســتاى ذكرى در 30 كيلومترى 
مرز افغانستان در خراسان جنوبى است و از جمله 
روستاهايى است كه خشكسالى زندگى مردمش 
را تحت تأثير قرار داده اســت. قاعده كار ما براى 
رســيدگى و كمك بــه مناطق بــه اين صورت 
اســت كه وارد هر منطقه اى كه مى شويم بعد از 
شناسايى، سعى مى كنيم محروميت هاى منطقه 
را معرفى كنيم. در خراســان جنوبى هم همين 
كار را كرديــم و براى همين با آوردن چند نفر از 
هنرمندان توانســتيم زمينه اعزام به درمان چند 
كــودك و همين طور كمك هاى ديگرى را فراهم 

كنيم. 

 در قضيه مشكلات تأمين آب خرمشهر 
هم گروه شما فعال بود. درست است؟

بله. تير امسال كه خبردار شديم خرمشهر و آبادان 
به آب نياز دارد، تصميــم گرفتيم در اين زمينه 
كمكى بكنيم. البته چون آب معدنى در اين شهرها 
گران بود، چند كاميون آب معدنى آماده كرديم و 
به اين مناطق رسانديم. خود من هم در آن ماجرا 
به همين منطقه رفتم تا از نزديك ماجرا را ببينم 

و كمكى بكنم.

برش

در شهرهاى بزرگ به اندازه كافى 
نذرى داده مى شود، ولى در مناطق 
محروم، آدم هايى هســتند كه به 
هميــن يك وعــده غذا هــم نياز 
دارنــد. يادم هســت آن جا مثلاً با 
آدمى برخورديم كــه مى گفت در 
35 سالى كه از خدا عمر گرفته ام، 

نذرى نخورده ام
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مى گويند براى بچه  مان اسم انتخاب كن
دو ســه روز قبل به مدرســه اى رفتيم كه تعدادى از بچه هاى آن كيف نداشتند و با 
نايلون به مدرســه مى آمدند. نايلون هايشان را گرفتيم و به جاى آن به بچه ها كيف 
داديم. از گرفتن اين كيف ها بقدرى ذوق كرده بودند كه در وصف نمى گنجد. فقط بايد 
در آن موقعيت باشيد و ذوق آن ها را ببينيد. اتفاق ديگرى كه بعضى اوقات مى افتد 
زمانى اســت كه مرد خانواده نيازمندى كه به آن ها كمك كرده ايم، براى انتخاب نام 
فرزندشان نظرم را مى پرسد و هر اسمى كه من بگويم روى فرزندشان مى گذارند. اين 
مسئله براى من حس و حالى دارد كه قابل بيان نيست. تا الان چندين اسم گذاشته ام. 
آن هايى را هم كه خودم اســم مى گذارم تا آخر عمــر حمايت خواهم كرد. تا الان 
هم چهار آيدا و آراد اســم گذاشته ام. اين ها روزى مى فهمند يك غريبه برايشان اسم 

گذاشته كه دوستشان داشته و تا آخر عمر هم كمكشان مى كند. 

شريف داغى بر دلمان گذاشت
ما به هر منطقه اى كه كمك كنيم، بعد از رفتنمان هم آن منطقه را فراموش نمى كنيم 
و بعد از ترك محل، نماينده اى مى گذاريم كه كمك ها ادامه داشته باشد. مثلاً كارهاى 
سيستان با خانم كشتگر است و كارهاى بلوچستان با خانم زيدى است. اين ها آدم هاى 
فعالى هستند كه مى توانند به بهترين شكل در يك منطقه كار كنند. پرستو خدوى 
هم از نمايندگان ديگر ماست، همين طور شريف باجور كه از اعضاى گروه بود. شريف از 
فعالان محيط زيستى و اهل مريوان بود. او سوم شهريور امسال براى مهار آتش سوزى 
جنگل هاى روستاى پيله و سلسى به آن جا رفته بود، ولى متأسفانه گرفتار آتش شد و 
جان باخت. شريف به عنوان نماينده ما، فعاليت هاى خيرخواهانه زيادى انجام مى داد و 
متأسفانه در حال حاضر ارتباط ما با منطقه قطع شده است. چون شريف نيازمندها را 

مى شناخت و با آن ها در ارتباط بود. شريف داغ بزرگى بر دلم گذاشت.

تمركز ما روى نقاط مرزى است
ما تمركز كمك هايمان روى مناطق محروم مرزى دور تا دور ايران اســت. ما زندانى، 
آزاد نمى كنيم. چون به نظر من زندانى غيرعمد نداريم. مثلا كسى كه بدون گواهينامه 
وسيله اى را سوار شده و يك نفر را هم كشته، قانون را رعايت نكرده و موجب بدبختى 
يك خانواده شده است. قانون گذار هم گفته كه نبايد بدون گواهينامه سوار ماشين 
شــد. پس اين از نظر من زندانى عمد است. هر چند ممكن است ديگران نظر من را 

قبول نداشته باشند. 
ما با 100 ميليون تومان مى توانيم به جاى يك خانواده، هزار خانواده را خوشــحال 
كنيم و اين از نظر منطقى هم درســت تر اســت. علاوه بر اين كار ما اين است كه به 
جاى پرداختن به شهرها، كمك هاى مردم را به روستاها و دورترين و محروم ترين نقاط 
مرزى كشورمان برسانيم كه بيش از هر جايى به اين مهربانى ها نياز دارند. قطعا اين 

مناطق بيشتر به كمك احتياج دارند.

سعى كرديم نذرى ها را به مناطق محروم ببريم

بار اصلى كمك، روى دوش مردم است

«زنجيره عشق» براى كمك به مناطق محروم حتى به 
دوخت سياه چادر هم كمك مى كند

بالا: مشاركت «زنجيره عشق» در آب رسانى به جنوب كشمير
پايين: تامين نوشت افزارهاى دانش آموزان مناطق محروم

بالا: ارسال بسته هاى غذايى به مناطق محروم بلوچستان
پايين: ارسال سرويس بهداشتى كانكسى به كرمانشاه

گروه «زنجيره عشق» امسال نذرى هاى محرمشان را به 
سيستان بردند  
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مجموعه شــما كارهاى خير زيادى در   
سراسر كشور انجام مى دهد. خب طبعاً اين 
فعاليت ها هزينه هاى زيــادى هم دارد. اين 

هزينه ها چطور تأمين مى شود؟
خيلى از هزينه هاى فعاليت هــاى گروه از طريق 
كمك هاى مردمى جمع مى شــود. اين كمك ها 
بيشــتر از طريق فاميــل و دوســتان و جمعى 
از هنرمنــدان كشــورمان تأمين مى شــود. مثلاً 
محمد رضا هدايتى، پرســتو صالحى، فلور نظرى، 
داريوش فرضيايــى و خلاصه خيلى از هنرمندان 
ديگر بخصوص هنرمندان بخش دوبله و دوستان 
آتش نشــان از گروه حمايــت مى كنند و با كمك 

همين افراد است كه كارهاى ما سرپاست.
 و اين اعتماد براى كمك به گروه شــما 

چطور شكل گرفته است؟
وقتــى كارمــان را شــروع كرديم، دربــاره آن با 
هنرمندان صحبت كردم و آن ها هم لطف كردند 
و به خواســته ام جواب مثبت دادند. مثلاً ما خانم 
پرســتو صالحى را آورديم و درياچه خشك شده 
هامــون و وضع زندگى مــردم را ديد و اين ديدن 
ســبب شــد كه آدم هاى ديگرى با گفته هاى او 
متوجه وضعيت زندگى مردم در هامون بشوند. يا 

محمدرضا هدايتى خراسان جنوبى را ديد و همين 
هم كمك زيادى به معرفى منطقه كرد. 

همه اين دوســتان به كمك كردن به نيازمندان 
علاقه دارند، اما بايد اين اطمينان حاصل شود كه 
كمك هايشان در جاى درستى هزينه مى شود. براى 
همين من موجودى كارت گروه را به طور مرتب به 
اطلاع دوستان هنرمندم در گروه مى رسانم و مقدار 
هزينه ها و شــكل هزينه كرد را گزارش مى دهم تا 

همه از آن مطلع باشند.

 شــما امســال در منطقه هامون برنامه 
متفاوت براى اداى نذرى ها اجرا كرديد. درباره 

اين اتفاق توضيح مى دهيد؟
نگاه ما در اين موضوع اين بود كه در شــهرهاى 
بزرگ به اندازه كافى نذرى داده مى شــود و اين 
نذرى ها خيلى از مواقع به آدم هايى مى رســد كه 
شايد نيازى نداشته باشند، ولى در مناطق محروم، 
آدم هايى هستند كه به همين يك وعده غذا هم 
نياز دارند. براى همين به نظرمان رسيد كه امسال 
ايــن برنامه را در مناطق محروم اجرا كنيم. بحث 
را با تعدادى از دوســتان هنرمند مطرح كرديم. 
خوشــبختانه اســتقبال خوبى هم از اين حركت 

شد. يادم هست آن جا مثلاً با آدمى برخورديم كه 
مى گفت در 35 ســالى كه از خدا عمر گرفته ام، 
نــذرى نخورده ام و از اين بابت خيلى خوشــحال 
بوديم كه باعث خوشحالى تعدادى از هموطنانمان 

شده ايم. 
نكته ديگرى كه برايم در فرايند نذرى دادن جالب 
بود، اين بود كه خود اين آدم هايى كه برايشــان 
نذرى درســت مى كرديم هم در اين حركت با ما 
همــكارى مى كردند. مثلاً يكى آب مى آورد، يكى 
چــوب مى آورد كــه بتوانيم آتشــى براى پختن 
روبه راه كنيم. خلاصه بــا همكارى هنرمندان و 
مردم محلى حــدود 700 پرس غذاى گرم آماده 
شــد. به مردم گفتيم، ظرف بياوريد و غذا را بين 
300 نفر توزيــع كرديم. حدود 400 پرس را هم 
به زابل برديم تا بيــن آدم هايى كه حتى توانايى 
رفتن بــه هيئت براى عــزادارى و نذرى گرفتن 
را هم ندارند، توزيع بشــود. نذرى ما در ايرانشهر 
هم كه اهل سنت هســتند به اين شكل بود كه 
موادغذايى مانند برنــج، روغن، رب، ماكارونى و... 
خريدارى و به خانواده ها اهدا شد. خدا را شكر در 
اين ماجرا هم به اهل ســنت كمك شد و هم به 

هموطنان شيعه.

  وقتــى آدم وارد ماجراى كارهاى خيريه 
مى شود، معمولاً بازخورها و پيام هاى متفاوتى 
از مردم مى گيرد كه گاهى خوشحال كننده و 
گاهى ناراحت كننده است. حتماً شما هم در 

اين سال ها با اين مسئله برخورد داشته ايد.
بله. من پيام هــاى زيادى از طرف مــردم دريافت 
مى كنم. مثلاً دوستى ويس فرستاده بود كه از زمانى 
كه به شما كمك مى كنم، خوشبختانه شغلى هم پيدا 
كرده ام و از الآن به بعد بخشى از درآمدم را به كارهاى 
نيكوكارانه اختصاص خواهم داد. البته برخى از پيام ها 
هم از طرف آدم هايى است كه گروه ما را مى شناسند. 
مثلاً همان آدم هاى مناطق مرزى پيام مى دهند كه 
سياه چادرمان قابل استفاده نيست، يا خانواده اى از 
بچه مريض خودش مى نويســد و از اينكه به خاطر 
خشكسالى درآمدى ندارد كه بتواند بچه اش را درمان 
كنــد. من در اين مواقع با روابطى كه دارم، ســعى 
مى كنم در منطقه اى كه پيام از آنجا دريافت شــده 
اســت، آشنايى را پيدا كنم تا صحت و سقم مطلب 
روشن شود و بعد مشكل را در گروه 15 نفره اى كه 
داريم، مطرح كرده و تصميم مى گيريم. اگر تشخيص 
داديــم كه بايد بــراى فرد، كارى انجام شــود، در 
كمترين زمان تا جايى كه مقدور است، مشكل را حل 

مى كنيم. خوشحالم كه مردم ايران اين قدر پشت هم 
هستند. 

  البته حتماً با آدم هايى كه نگاه منفى به اين 
ماجرا دارند هم روبه رو شده ايد.

بله. پيش آمده كه كســى واكنش منفى نشــان 
بدهد. حتى گاهــى برخى از مردم بومى منطقه 
عكس العمل نشان مى دهند؛ مثلاً زمانى در شروع 
راه، غفلت شده و تصوير دختربچه يا پسربچه اى 
منتشر شده است و يكى كه سطح سواد بالاترى 
دارد بــه ايــن امر خرده گرفته و همــه اتفاق را 
زيرســؤال برده اســت. در صورتى كه عمدى در 
كار نبوده و در ادامه كار اصلاح شده است. گاهى 
هم بوده اســت كه يكى ما را به منطقه اى برده 
كه به گفته آن شــخص و تشخيص ما آدم هاى 
گرفتار و نيازمندى بــوده  و ما هم كمك لازم را 
انجام داده ايم، اما در ادامــه اين فرد از آدم هاى 
نيازمند ديگرى هم گفته، ولى ما متوجه شده ايم 
كه اين افراد اقوام خــودش بوده  اند و خيلى هم 
نيازمند نيستند. خب در اينجا وقتى از طرف ما 
جواب منفى داده مى شود، شروع مى كنند به بد 

گفتن از كار. 
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آداب گردشگرى در گفتار امام صادق
 در قرآن و حديث بر جهانگردى سفارش شده است، بنابراين جهانگردى در 
معارف اهل بيت(ع) يك حركت و امر مثبت، با ارزش و ســودمند است، زيرا 
جهانگردى و گردشگرى مى تواند آثار سرنوشت ساز بزرگى در بينش و رفتار 
انسان  داشته باشد، البته جهانگردى الهى آداب و لوازمى دارد كه در فرهنگ 

اسلامى بيان شده است. 
دعاهاى ســفر منبع اصلى الهام بخش آداب سفر است. در احاديث اهل بيت(ع) 
نيايش هاى ويژه براى جهانگردان در سفرهاى جهانگردى آموزش داده شده است. 
امام جعفر صادق(ع) در آموزش متن نيايش ويژه ســفر فرموده اند: «من قرأ 
آية الكرســى فى السفر فى كل ليلة سلم و سلم ما معه، و يقول: اللهم اجعل 
مســيرى عبراً و صمتى تفكراً و كلامى ذكرا؛ً هر كس هر شــب در ســفر 
آية الكرسى را بخواند، خود او و هرچه با اوست سالم مى ماند و بگويد: پروردگارا 
رفتن راهم را مايه پندآموزى، عبرت و خاموشى و سكوتم را انديشيدن و تفكر 

و گفتارم را ذكر قرار بده». 
اين نيايش براى ســلامتى و امنيت در سفر صادر شده و نيايش ويژه سفر و 
جهانگردى اســت. در آن درس هاى آموزنده بزرگى وجود دارد. سزاوار است 
نكته هاى اين نيايش نامه سفرى تبيين شود چون با اجراى دقيق آن  سفرهاى 
پيروان اهل بيت(ع) در وضع مطلوب الهى قرار خواهد گرفت. در اين حديث 
ســه ارزش معنوى بزرگ گردشــگرى آموزش داده شده كه مى تواند محور 
برنامه ريزى هاى سفر و گردشگرى قرار گيرد و جهت و كيفيت گردشگرى از 

درون اين دعاى سفر تعيين و تبيين شود.
 سفر براى عبرت آموزى  

امام صادق(ع) در آغاز اين دعاى ويژه به گردشــگران و جهانگردان سفارش 
كرده اند كه از خداوند توفيق عبرت آموزى در طول سفر را بخواهند، بنابراين 
شايسته است گردشــگر و مســافر در دعاى روزانه اش بگويد: «اللهم اجعل 
مســيرى عِبَرا؛ً بار خدايا راه رفتن و طى مســافت و حركت من را مايه پند 
گرفتن من قرار بده. در اين نيايش بر نگريســتن در احوال، رويدادها، تاريخ 
شهرها و سرزمين هاى سفر و تحليل مشاهدات خويش در زمان جهانگردى 
تأكيد شده است. نبايد سفر و جهانگردى بى محتوا، بى فايده و بى ارزش باشد. 

 گردشگرى با ذكر و ياد خدا 
امام صادق(ع) در اين نيايش به جهانگرد آموزش مى دهند، در دعاى روزانه اش 
از خدا چنين بخواهد: «و كلامى ذكرا؛ً پروردگارا كلام و سخن مرا ذكر قرار بده». 

بنابراين مسافر با ذكر خدا آرامش، آسايش و نشاط در عبادت پيدا مى كند.
 اگر در زمان سفر كلام مسافر ذكر خدا باشد، سفر او الهى و داراى اجر و پاداش 
مى شود و از فرمانبردارى شيطان مصون مى ماند. جهانگرد در هنگام ذكر خدا 
گفتن و با ســبحان االله و الحمدالله و لا اله الا االله و االله اكبر تلاش مى كند از 
خداى متعال اطاعت كند و كلام و رفتارش از گناهان و پلشتى ها پاك گردد. 

 سكوت با تفكر 
ســكوت، الهام بخشِ سلامت اخلاقى است. سكوت گردشگر در سفر موجب 
پاكى او از بســيارى از گناهان كلامى خواهد شد. بى ترديد جهانگرد اگر در 
لحظات و زمان سكوت به تفكر روى آورد با تفكر در راه تكامل و سعادت گام 
بر مى دارد.  اگر توقف يا حركت گردشــگر همراه «سكوت توأم با تفكر» باشد 
آثار مثبت ظاهرى و باطنى خواهد داشت. جهانگرد در اين نيايش چنين دعا 
مى كند: «و صمتى تفكرا؛ً بار خدايا سكوتم را تفكر قرار بده!» سكوت با تفكر، 
در كلام جهانگرد اثر سازنده دارد چون اين تفكر در حال سكوت سبب بهبود 
كلام جهانگرد است و در ساختار و ماهيت گردشگرى و شخصيت جهانگرد 

اثر مثبت مى گذارد.

افزايش گرايش به اسلام در نروژ
ايكنا: روزنامه نروژى «وردنس گنگ» گزارش داده كه در سال هاى اخير 

نزديك به 3000 نروژى به دين اسلام گرويده اند.
نتايج تحقيقى در گروه مطالعات فرهنگى و زبان هاى شــرقى دانشــگاه 
«اسلو» نشان مى دهد كه در سال هاى اخير حداقل 3000 نفر به تعداد تازه 

مسلمانان نروژ افزوده شده است.
به گزارش اين روزنامه نروژى در دهه 1990 شمار گروندگان به اسلام در 

نروژ 500 نفر بوده است.
در گذشته، بيشتر كسانى كه اسلام مى آوردند، زنانى بودند كه مى خواستند 
با يك مرد مسلمان ازدواج كنند، اما اكنون شرايط تغيير كرده و اغلب، زنان 

پس از مطالعه و تحقيق درباره اسلام، به اين دين گرايش پيدا مى كنند.

 معارف / نازلى مروت   در حالى عمليات هاى 
تروريســتى در ايران بويژه در دو، سه سال اخير به 
وقوع پيوســته است كه جمهورى اسلامى خود از 
پايه هاى اصلى مبارزه با تروريسم در منطقه است. 
آنچه در مجلس، حرم امام خمينى(ره) و اخيراً در 
رژه نيروهاى نظامى در اهــواز رخ داد، انتقام كور 
گروه هاى تروريســتى منطقــه از ناكامى آن ها در 
رســيدن به اهداف خود است، اما هدف مهمى كه 
آن ها در پوشش انتقام به دنبال آن هستند، ايجاد 
اختلاف قوميتى و دينى اســت. «جنگ مذهبى» 
عبارتى است كه ماموستا دكتر عابد نقيبى، عضو 
مجمع علماى جهان اســلام، رئيس شوراى فقهى 
علماى اهل سنت سقز و استاد حقوق دانشگاه از آن 
به عنوان پروژه در دست اقدام استكبار عليه امنيت 
ايران ياد مى كند. اين انديشــمند شافعى مذهب 
خطه كردستان در گفت وگو با قدس به تشريح اين 

موضوع پرداخته است.

 اتفاق اهواز كه داعش يا گروه الاحوازى آن 
را بر عهده گرفت از چه پشت پرده هايى خبر 

مى دهد؟
ريشه رويدادهاى خصمانه اخير در پيشينه نظام و 
انقلاب است؛ پيش از اين بارها گفته ام كه كشورهاى 
متخاصــم و دشــمن با نظام جمهورى اســلامى 
برنامه هايى براى ســنگ اندازى در مســير رشد و 
تعالى نظام داشــته و دارند. بعد از پيروزى انقلاب 
اسلامى، تصور غرب مبنى براينكه امام خمينى(ره) 
به عنوان يك روحانى بلند پايه شيعه همه امور را 
واگذار كرده و در گوشه اى خواهد نشست، منتفى 
شــد و سياست هاى آنان را در خاورميانه با چالش 
روبه رو كرد. سيره حضرت امام به دشمنان انقلاب 
اســلامى و نظام فهماند كه اسلام دينى است كه 
براى همه امور زندگى مردم برنامه دارد و حكومت 

دينى تبلور اين برنامه هاى جامع اسلام است. 
اســتكبار جهانى زمانى كه با پديــده «جمهورى 
اســلامى» روبه رو شد و تصميم قاطع حضرت امام 
و مردم ايران را ديد، با كمك گروه هاى تروريستى 
يا تجزيه طلب مانند كومله ، منافقين، دموكرات و... 
شــروع به حذف فيزيكى ياران امام و كشتار مردم 
كرد؛ از جملــه افرادى چون شــهيدان مطهرى، 
رجايى و باهنر كه از جايگاه سياسى و فكرى والايى 

برخوردار بودند. شــهيد دكتر بهشتى و 72 شهيد 
حزب جمهورى اسلامى نيز افراد شاخص سياسى 
و انديشــه اى انقلاب و بازوى نظام بودند به همين 
دليل امام درباره شهيد بهشتى فرمود: بهشتى يك 
ملت بود براى ملت ما. اين سخن بى دليل نيست 
زيرا روايت داريم كه فوت يك عالمِ، فوت يك عالمَ 
اســت. جنگ تحميلى، كودتاى نوژه، فعاليت هاى 
تروريستى باند مهدى هاشمى و... برنامه هايى بود 
كه دشــمن براى زمين زدن نظــام انجام دادند و 
موفق نشدند. مرحله بعدى تقويت مخالفين نظام 
در بيــرون مرزها بود، منافقيــن و دموكرات ها را 
تقويت كردند و مسئله تجزيه خاك ايران را پيش 
كشيده و از تجزيه طلب ها حمايت كردند. حمايت 
اكثر كشــورها از صــدام و جنگ تحميلى يكى از 
مهم ترين كارهايى بود كه براى نيل به اهداف خود 
انجام دادند. زمانى كه در جنگ مسلحانه شكست 
خوردند و به نتيجه نرسيدند از راه تهاجم فرهنگى 
وارد شدند، ولى با درايت رهبرمعظم انقلاب، روند 
آن كُند شد. بعد از شكست استكبار از مراحل ياد 
شده، ســراغ ايجاد جنگ مذهبى رفتند. آنچه در 
اهواز رخ داد، بخشــى از پروژه جديد دشمن ملت 
ايران در ايجاد جنگ مذهبى اســت. رهبران گروه 
تجزيه طلب الاحوازى ســاكن كشورهاى اروپايى 
هستند. اين گروه كه برپايه قوم گرايى عربى فعاليت 
مى كند ازسوى سازمان هاى جاسوسى كشورهاى 
غربى براى تفرقه در ايران و منطقه حمايت مى شود. 
آن ها مدعى هســتند پس از فروپاشى امپراتورى 
عثمانى و استقلال كشــور عراق، فارس ها اهواز را 

تصرف كرده اند! 
شــخصى به نام خالد عبديان از سركرده هاى اين 
گروهك تروريستى رئيس گروه دوستى الاحوازى و 
انگليس است كه در ادعايى مى گويد كه دولت ايران 
اقدام به جداسازى عرب هاى خوزستان از خاك و 
آشيانه شان مى كند. او با اين سخنان مسائل قوميتى 
را پررنگ مى كند تا بتواند از احساسات مردم عرب 
درراســتاى اهداف خود اســتفاده كند. گروه هاى 
ســه گانه خلق عرب براى رسيدن به اهداف خود 
دوره هاى تروريســتى را در سازمان هاى جاسوسى 
خاصى آمــوزش ديده اند تا بتوانند خوزســتان را 
از ايران جدا كنند. تحــركات آن ها هم در همين 
راستاســت. قوميت گرايى و زبان گرايى، ســلاح 

آن ها در ايجاد اختلاف است. درحالى كه اين تفكر 
و ديدگاه، طرد شــده و آنچه مهم است، نه قوميت 

است و نه زبان؛ بلكه تقواى الهى ملاك است. 

 تنوع فرهنگى و مذهبى در ايران بايد بستر 
رشد و وحدت را فراهم كند. براى استفاده از 

اين فرصت براى ايجاد وحدت چه بايد كرد؟
ايران كشــورى است كه قوميت هاى مختلف مثل 
بلوچ، فارس، عــرب، كرد، لر و ترك در آن زندگى 
مى كنند. زبان هــا، گويش ها و لهجه هاى گوناگون 
دارد و آن را بــه گنجينــه اى از قوميت ها، زبان و 

فرهنگ هاى مختلف تبديل كرده است. 
افزون بــر اين مذاهب و اديان مختلــف در ايران 
تنوع فرهنگى را در اين سرزمين كامل كرده است. 
همه مردم با وجــود اين تنوع فرهنگى و مذهبى 
قرن هاست در كنار هم زندگى مى كنند و در دفاع 
از خاك كشور شهيد داده اند. اكنون نيز بايد از اين 
تنوع دينى، فرهنگــى و قوميتى در ايجاد وحدت 

براى توسعه كشور استفاده كرد. 
همه ما روى درختى هستيم كه ايران است و همه 
با هر رنگ و نــژادى روى اين درخت تنومند لانه 
كرده ايم؛ اگر توفانى بيايد و آسيبى به درخت وارد 
شود، همه ما آسيب مى بينيم و ديگر قوميت گرايى 
و اختلاف مذهبى چاره ساز نخواهد بود، بلكه آسيب 
را بيشــتر مى كند. وظيفه ما اين اســت كه از اين 
سرزمين صيانت كنيم و اجازه ندهيم تجزيه طلبان 
و فرقه گراها به اتحاد ما آسيب بزنند زيرا اين تفكر 

دشمن مردم ايران است. 
هركسى كه به اختلافات مذهبى و قوميتى دامن 
بزند در ميدان دشــمن بازى مى كنــد و وطن را 
به خطر مى اندازد. در متون اســلامى آمده است: 
«حب الوطن من الايمــان». پيامبر(ص) به قدرى 
نســبت به وطن خود تعصب داشــتند كه زمان 
هجرت به مدينه رو به مكه كرده و فرمودند: به عزت 
و جلال خدا قسم اگر به خاطر خدا نبود، هرگز مكه 

را ترك نمى كردم. 
انســان بايد در حفظ و پاســدارى از وطن از هيچ 
كوششــى دريغ نكند چون حفــظ وطن يك نياز 
فطرى و تاريخى، ســفارش دينى و روش توصيه 
شده توسط دانشمندان، شعرا و نويسندگان ادبيات 

كهن است.

 شما به حب وطن و تنوع فرهنگى اشاره 
كرديد و از ضرورت وحدت فرهنگى و مذهبى 
گفتيد. براى تحقق وحدت مذهبى و فرهنگى 
در كف جامعه چه وظيفه اى براى نخبگان و 

علماى دينى متصور هستيد؟
نخبگان جهان اسلام اعم از قشر دانشگاهى و علماى 
دينى شرايط كشــور را رصد مى كنند و مى توانند 
مــردم را به وحــدت دعوت كنند. وفــاق منزلتى، 
معرفتى و سياسى بايد توسط نخبگان جامعه مورد 
توجه قرار گيرد تــا در كنش ارتباطى افراد جامعه 

بتوانند نقش آفرينى كنند. در اين صورت مى توان از 
نخبگان دينى و دانشگاهى انتظار داشت كه وحدت 
را از سطح انديشمندان و علما به كف جامعه و بين 
مردم بياورند. براى تحقق اين خواسته بايد ببينيم 
وحدت و تقريب بين نخبگان دينى در چه سطحى 
است؟ واقعيت اين اســت كه احساس وحدت بين 
علماى دو قشر مذهبى بالاتر از سطح متوسط است. 
به نظر من قشر دانشگاهى نقش كمترى در ايجاد 
وحدت و تقريب مذاهب ايفا كرده اند، شايد كمتر از 
نبود وحدت احساس خطر كرده اند و به همين دليل 
در رشته هاى تخصصى خود مشغول شده اند. عاملى 
كه مى تواند احســاس وفاق را افزايش دهد؛ كنش 
ارتباطى و ايجــاد ارتباط فعال و مؤثر بين نخبگان 
و مردم اســت. زمانى كه وفاق فرهنگى و سياسى 
در جامعه ايجاد شــود، وحدت معرفتى و ارزشى به 
وجود مى آيد و نتيجه، افزايش ارتباط بين دو قشر 
نخبگان حوزوى و دانشگاهى از طيف هاى مختلف 
مذهبى، افزايش نقش روحانيون در جامعه و توجه 
به علوم انسانى و اسلامى خواهد بود. زمانى كه اين 
وفاق صورت بگيرد، وحدت دينى و معرفتى و وحدت 
قلوب محقق مى شــود. جامعه اى كه به اين مرحله 
برسد، كسى جرئت نمى كند، چه اپوزسيون داخلى 

و چه دشمن خارجى، به خاك آن چپ نگاه كند. 

برش

استكبار جهانى زمانى كه با پديده 
«جمهورى اســلامى» روبه رو شد 
و تصميــم قاطــع حضــرت امــام 
خمينى(ره) و مردم ايران را ديد، 
با كمــك گروه هاى تروريســتى يا 
تجزيه طلب مانند كومله ، منافقين، 
دموكــرات و... شــروع بــه حذف 
فيزيكى ياران امام و كشتار مردم 

كرد 

معارف

ماموستا نقيبى، عضو مجمع علماى جهان اسلام در گفت وگوى اختصاصى با قدس:  

«الاحوازى» بخشى از 
پروژه جنگ مذهبى در ايران است

حجت الاسلام دكتر محمدرضا جواهرى 
عضو هيئت علمى دانشگاه فردوسى مشهد 

با علما

خبرگزارى رضوى: دبير كنگره بين المللى امام سجاد(ع) از اجراى بيش از 1000 
عنوان برنامه از سرى برنامه هاى بزرگداشت مقام امام سجاد(ع) در استان هاى كشور 
خبر داد و گفت: شــاخص ترين برنامه ها برگزارى هشتمين كنگره بين المللى امام 

سجاد(ع) در بندرعباس است.
على علامه زاده با اشاره به اينكه اين برنامه ها از 12 محرم آغاز شده و تا 25 محرم 

ادامه خواهد داشت، عنوان كرد: هشتمين كنگره بين المللى امام سجاد(ع) 23محرم 
با حضور انديشــمندان اديان و مذاهب اسلامى داخلى و خارجى به ميزبانى استان 

هرمزگان در بندرعباس برگزار مى شود.
وى برگزارى كلاس هاى آموزشى روخوانى صحيفه سجاديه، كارگاه سبك زندگى در 
آموزه هاى امام سجاد(ع) در گيلان، گردهمايى و نشست مديران و فعالان فرهنگى 

به مناسبت بزرگداشت مقام امام سجاد(ع)، خطبه خوانى حضرت سجاد(ع)، همايش 
سبك زندگى امام سجاد(ع) و ترويج دعاى مكارم الاخلاق در مساجد قزوين را بخش 

ديگرى از برنامه ها اعلام كرد.
وى افزود: برنامه هاى بزرگداشت مقام شامخ امام سجاد(ع) در بيش از 20هزار كانون 

فرهنگى هنرى مساجد و همچنين 26 كشور از پنج قاره جهان برگزار مى شود.

اجراى 1000 عنوان برنامه بزرگداشت مقام امام سجاد در كشور
خبر

معارف : آيات عظام مكارم شــيرازى و نورى 
همدانى در ادامه تذكرات خود به مســئولان، 
درباره وضعيت اقتصادى و معيشتى مردم عميقاً 
ابراز نگرانى كردند. آيت االله مكارم شيرازى بار 
ديگر درباره وضعيت اقتصادى و معيشتى مردم 
ابراز نگرانى كرد و ضمن ابراز همدردى با آنان، 
مسئولان را به تلاش براى حل مشكلات مردم 
توصيه و تأكيد كرد كه داد مردم از گرانى ها بلند 

است. اين مرجع تقليد در آغاز درس خارج فقه 
خود، يكى از وظايف مهم روحانيت را همدردى 
با مردم دانست و گفت: الآن داد مردم از گرانى 
بلند است، ما به مسئولان تأكيد كرده و تأكيد 
مى كنيم كه نگــران اين وضعيت هســتيم؛ 
گاهى گوش شنوايى نيست، گاهى نمى توانند 
مشــكلات را حل كنند، گاهــى مى توانند و 
نمى خواهند حل كنند، متأسفانه هر دو هست.

اين مرجع تقليد ابراز داشت: بايد نسبت به وضع 
موجود انتقاد منطقى داشته باشيم، قيمت ها 
ساعتى و لحظه اى شــده است، گروه هايى به 
دنبال ســوء اســتفاده از اين شرايط هستند؛ 
اما اقشــار آســيب پذير و آن هايى كه حقوق 
ثابتــى دارند همچون كارمنــدان، كارگران و 
بازنشستگان گرفتار مشكلات شديد هستند، 
طلاب نيز در رديف آخر اين فهرست هستند و 
اوضاع معيشتى شان به هيچ وجه خوب نيست.
آيت االله نورى همدانى نيز با اشــاره به وضعيت 
معيشتى مردم گفت: مردم بايد چه قدر صبر 
كنند تا مشــكلات معيشتى شــان حل شود، 
مضيقه مردم يك مصيبتى در جامعه است كه 

بايد مســئولان و مرجعيت به آن توجه داشته 
باشــند، اگر بى كفايتى هست بايد آن را مورد 

توجه قرار دهيم.
اين مرجع تقليد در جلســه درس خارج فقه 
خود با اشــاره به وضعيت معيشتى مردم ابراز 
كرد: مــردم از لحاظ معيشــت در مضيقه و 
سختى هســتند، اين موضوعى بوده كه به ارز 

و سكه مربوط نيست بلكه به توجه مسئولان 
برمى گردد، مردم چه قــدر بايد صبر كنند تا 
مشــكلات معيشتى شان حل شــود، مضيقه 
مردم يك مصيبتى در جامعه اســت كه بايد 
مسئولان و مرجعيت به آن توجه داشته باشند، 
اگر بى كفايتى هست بايد آن را مورد توجه قرار 

دهيم و با آن برخورد كنيم.

نگرانى شديد 2 مرجع تقليد از اوضاع نابسامان اقتصادى

داد مردم از گرانى ها بلند است



اريكسون در تراكتورسازى؟
ورزش: روزنامه SUN  انگليس در گزارش جالب نوشت:  «تراكتورسازى 
حالا مى خواهد اريكسون 70ساله را به تبريز منتقل كند تا سكان هدايت 
اين تيم را به  عهده گرفته و در ادامه فصل تراكتورســازى را به يكى از 
مدعيان قهرمانى در ليگ ايران تبديل كند. الكساندر نورى، مربى ايرانى- 
آلمانى كه پيش از اين در وردربرمن آلمان مربيگرى مى كرده هم از ديگر 
نامزدهايى است كه براى تصدى پست سرمربيگرى تراكتور اعلام شده 
بود اما او در نهايت به باشگاهى در بوندسليگا B رفت.» گزارش SUN در 
حالى منتشر شد كه بعيد به  نظر مى رسد مربى 70ساله سوئدى حاضر به 

آمدن و فعاليت در ايران شود.

قانون منحصر به فرد
 فدراسيون فوتبال ايران در دربى

ورزش: عصر امروز هشتاد و هشتمين ديدار حساس دو تيم استقلال 
و پرسپوليس برگزار مى شود و فدراســيون فوتبال ايران طبق قانون 
نانوشته اى مانند دربى هاى قبلى براى اين بازى علاوه بر ناظر داورى 
- اين بار حسين عسگرى - يك ناظر ويژه داورى هم قرار داده تا كار 
از محكم كارى عيب نكند! فريدون اصفهانيان، رئيس كميته داوران 
فدراسيون فوتبال آن ناظر ويژه اى است كه قرار است در كنار عسگرى 

به كار فغانى و كمك هايش نظارت كند.

اوكتاويو:
 ايران با بهترين تيم جهان فاصله اى ندارد

ايسنا: ماركو اوكتايو، سرمربى تيم   ملى فوتبال ساحلى درباره آخرين 
شــرايط تيمش در آســتانه حضور در رقابت هاى بين قاره اى اظهار 
كرد: ما مراحل آماده سازى خوبى را پشت سر گذاشتيم. بازيكنانمان 
در سطح خوبى در باشگاه هايشــان بازى كرده اند و آماده حضور در 
رقابت هاى بين قاره اى هستند. وى در پاسخ به اين سوال كه  آيا فكر 
مى كند اين رشته مى تواند به عنوان اولين رشته ورزشى تيمى قهرمان 
جام جهانى شود؟ تصريح كرد: من توانايى بازيكنان ايران را مى دانم. 
ايران خيلى از بهترين تيم دنيا دور نيست. من فكر مى كنم در برهه 
كوتاهى مى توانيم شانس قهرمانى در رقابت هاى جام جهانى را داشته 

باشيم. ما سوم جهان شديم، در نتيجه  به برزيل نزديك هستيم.

برنامه هفته يازدهم ليگ برتر فوتسال
ورزش: هفته يازدهم ليگ برتر فوتسال كشورمان عصر فردا برگزار 

مى شود كه برنامه مسابقات به شرح زير مى باشد.
پارسيان شهر قدس- مقاومت البرز 

آذرخش بندرعباس-فرش آرا 
حفارى اهواز - سوهان محمد سيما قم 

- سن ايچ ساوه  مس سونگون 
اهورا بهبهان - شهردارى ساوه 
ارژن شيراز - مقاومت قرچك 
شهروند سارى -گيتى پسند  

زهيوى به ذوب آهن رفت
ورزش:  رحيم زهيوى با عقد قراردادى يك ســاله بــه تيم فوتبال 
ذوب آهن پيوست. رحيم زهيوى با توجه به جدايى محمد عباس زاده و 
نانگ از سايپا، مورد توجه على دايى قرار گرفت و به اين تيم پيوست، اما 
دو هفته براى على دايى و زهيوى كافى بود، به اين جمع بندى برسند 
كه نمى توانند همكارى را ادامه دهنــد.  زهيوى در پايان هفته دوم و 
پس از شكست سنگين سه بر صفر   سايپا از ليست نارنجى پوشان كنار 
گذاشته شد و طى اين مدت گمانه زنى هايى در مورد تيم بعدى او انجام 

مى شد كه در نهايت ذوب آهن مقصد بعدى اين مهاجم شد. 

پرسپوليس 9 استقلال 9؛ 
دربى سرنوشت ساز

ورزش: از زمان حرفه اى شدن فوتبال ايران، پرسپوليس و استقلال 
نتوانسته اند شــمار برترى هايشــان برابر تيم مقابل را به عدد 10 
برســانند. تعداد بردها در دربى پايتخت از آن زمان مســاوى است. 
پرسپوليسى ها 9 برد داشــته اند كه 8 تا در ليگ برتر بوده و يكى در 
سوپرجام رقم خورده و آبى ها به همين اندازه برنده شده اند كه يكى 
در جام حذفى بوده است. نكته جالب تشابه نتيجه برد غير ليگ برترى 
اســت؛ آبى ها در جام حذفى با 3 گل شريفات و جبارى پرسپوليس 
را مغلوب كردند و قرمزها باتوجه به حاضر نشدن رقيب در ميدان، با 

همين نتيجه برنده سوپرجام اعلام شدند. 

نايب قهرمان هم پس از قهرمان پا پس كشيد
مشهدى ها جاى اردكانى ها را

 در ليگ برتر واليبال گرفتند 
ورزش: در حالى كه چندى پيش فدراسيون واليبال براى فصل جديد ليگ 
برتر جلســه هماهنگى برگزار كرد و اعلام شد 12 تيم در فصل جديد حضور 
دارند، در آستانه قرعه كشــى يك تغيير در ميان اسامى تيم ها به وجود آمد. 
خاتم اردكان كه شــگفتى ساز فصل گذشــته ليگ برتر بود و به عنوان نايب 
قهرمانى رسيد، پاسخ درخواست هاى فدراسيون را نداد تا كنار گذاشته شود. 
اين تيم كه 2 ماه قبل عنوان قهرمانى جام باشگاههاى آسيا را هم كسب كرده 
بود، جاى خود را به نماينده مشهد داد تا رسما از ليگ كنار برود. شفقى، رئيس 
ســازمان ليگ واليبال  گفت: فردا قرعه كشــى ليگ برتر انجام مى شود؛ اما 
مسئولان خاتم اردكان حتى پاسخ تماس هاى ما را نمى دهند. ما گفته بوديم 
بايد وروديه پرداخت كنند و تسويه حساب خود را ارائه دهند؛ اما حتى جواب 
ما را هم نمى دهند. ما مجبور شديم تيم مشهد را جايگزين كنيم. بدين ترتيب 
نماينده خراسان رضوى جاى خاتم اردكان را در قرعه كشى ليگ برتر گرفت.

حمايت بهنام محمودى از رئيس 
فدراسيون واليبال

ورزش: بهنام محمودى  ، كاپيتان سابق تيم ملى واليبال ماندن احمد ضيايى را در 
شرايط فعلى به نفع واليبال دانست و گفت: اگر قوانين اجازه ماندن به ضيايى را نداد 
از داورزنى توقع داريم كه از افراد واليبالى حمايت كند. محمودى  گفت: متاسفانه 
ضيايى هيچ تجربه اى در واليبال ندارد. درست است كه او نايب رئيس فدراسيون 
بوده اما هيچ تخصص و تجربه اى در واليبال نداشته است. او تنها به واليبال علاقه مند 
بوده است اما حال كه او به واليبال آمده، فكر مى كنم كه ماندن او به نفع واليبال است.

سرمربى تيم ملى دووميدانى معلولان :
21 مدال طلا مى خواهيم

ايسنا: سرمربى تيم ملى دووميدانى معلولان اعزامى به بازى هاى پاراآسيايى 
گفت: تمام تلاش مان بر اين است كه در اين دوره از بازى هاى پاراآسيايى تعداد 
مدال هاى طلاى خود را از 21 مدال افزايش دهيم و خود را به سكوى قهرمانى 
نزديك كنيم. بهمن رضايى گفت: در اين دوره از بازى هاى پاراآســيايى 83 
دوميدانى كار شامل؛ 61 ورزشكار جانباز و معلول و 22 دووميدانى كار نابينا و 
كم بينا در مسابقات شركت خواهند كرد كه حضور بانوان در اين دوره نسبت 

به دوره قبل رشد چشمگيرى داشته است. 

ركوردشكنى غير رسمى سيامند رحمان
ورزش: سيامند رحمان، قهرمان و ركورددار دســته فوق سنگين دنيا مثل 
هميشه چهره ويژه اين تيم به حساب مى آيد. او در حاشيه بازديد رئيس شوراى 
اسلامى شــهر تهران از اردوى تيم ملى كه خود را براى حضور در پاراآسيايى 
آماده مى كند، با مهار وزنه 311 كيلوگرمى به صورت غيررسمى ركورد اين 
رشته را در دسته فوق سنگين كه در اختيار خودش بود را شكست و ارتقا داد.

البته اين ركوردشكنى به صورت غيررسمى بوده و ثبت رسمى نخواهد شد. 
ركورد اصلى رحمان 310 كيلوگرم است كه در بازى هاى پارالمپيك 2016 

آن را ثبت كرد. 

ضد حمله
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تنش پوگبا و مورينيو به تمرين يونايتد كشيده شد
ورزش: اوضاع بين مورينيو و پل پوگبا روز به روز بدتر مى شود و ادامه همكارى اين دو به نظر 
دشوار مى رسد.  تمرين ديروز يونايتد سوژه جذابى براى رسانه ها به همراه داشت و اختلافات 
مورينيو و پوگبا وارد مرحله جديدى شد. پوگبا دو شب پيش با انتشار يك ويديوى جنجالى در 
اينستاگرامش كه در لحظات شكست يونايتد برابر دربى در حال خنديدن بود، خشم هواداران 
را باعث شد، امروز با روحيه اى بالا وارد زمين تمرين يونايتد شد. او پس از دست دادن با اعضاى 
كادر فنى يونايتد به مورينيو رســيد و مشخص نيســت كه آقاى خاص به او چه مى گويد كه 
چهره اش كاملا دگرگون مى شود. ستاره فرانسوى كه به نظر بهت زده و گيج مى رسيد، در حالى 

كه چيزهايى به مورينيو مى گفت به سمت ديگر هم تيمى هايش رفت.

اسپانيا - لاليگا
 اسپانيول 1 - 0 ايبار

 رئال سوسيداد 2 - 2 رايو وايه كانو
 اتلتيكومادريد 3 - 0 اوئسكا

ايتاليا - سرى آ
 اينتر 2 - 1 فيورنتينا
آلمان - بوندسليگا

 وردربرمن 3 - 1 هرتابرلين
 بايرن مونيخ 1 - 1 آگزبورگ

 هانوفر 1 - 3 هافن هايم
 فرايبورگ 1 -  0 شالكه

ميز نتايج

پنجشنبه 5 مهر فوتبال زير 16 سال قهرمانى آسيا
 ايران - ويتنام

 ساعت: 16:15 زنده از شبكه ورزش 

پنجشنبه 5 مهر هفته 8 ليگ برتر ايران
 استقلال - پرسپوليس

 ساعت: 18:30 زنده از شبكه سه

 جمعه 6 مهر  هفته 8 ليگ برتر ايران
 تراكتورسازى - استقلال خوزستان
 ساعت: 17:40 زنده از شبكه ورزش

ورزش در سيما

ركوردهاى ماندگار دربى سرخابى
ورزش: تيم هاى استقلال و پرسپوليس عصر امروز در چارچوب رقابت هاى 
ليگ برتر فوتبال ايران به مصاف هم مى روند. در آستانه دربى 88 نگاهى 

داريم به آمارهاى اين ديدار.
اولين گلزن:احمد منشى زاده- استقلال- دربى 3

بيشترين گل زده:صفر ايرانپاك - پرسپوليس- 7 گل
سريع ترين گل:على سامره در ثانيه 48 در دربى 53

ديرهنگام ترين گل:اسماعيل شريفات در دقيقه 107 در دربى 73
جوان ترين گلزن دربى:حسن روشن با 18 سال و 358 روز در دربى 14
مسن ترين گلزن دربى :كريم باقرى با 35 سال و 348 روز در دربى 63

بيشترين كلين شيت:سيد مهدى رحمتى، 8 بار
از نظر دقايق متوالى بسته ماندن دروازه:نيلسون كوريا پرسپوليس 

405 دقيقه از آغاز شهرآورد 75 تا دقيقه 45 شهرآورد 79
هت تريك:همايون بهزادى در دربى 12، ايمون زايد در دربى 74

بازيكنانى كه به هر دو باشگاه گل زده اند: مهدى هاشمى نسب- 4 
گل براى پرســپوليس و يك گل براى استقلال،شاهرخ بيانى 2 گل براى 
پرسپوليس و يك گل براى اســتقلال،  غلامرضا فتح آبادى يك گل براى 

پرسپوليس و يك گل براى استقلال
قاطع ترين پيروزى:دربى دوازدهم. پرسپوليس با 6 گل از سد استقلال 

گذشت.
بيشترين بازى :على پروين با 20 بازى

جوان ترين بازيكن دربى:حسن روشن با 17 سال و 9 ماه در دربى دهم
مســن ترين بازيكن دربى :غلامرضا عنايتى با 39 سال سن و 24 روز 

در دربى 80
نخستين مربى خارجى:زدراكو رايكوف (استقلال- 1349)

نخستين بازيكن خارجى:آلن ويتل (پرسپوليس- شهرآورد 21)
اولين گلزن خارجى:عيسى ترائوره (پرسپوليس- شهرآورد 55)

بيشترين قضاوت:محسن تركى در 7 بازى

حميد رضا خداشناس: دربى يك بازى معمولى است! مثل 
ساير بازى ها 3 امتياز دارد!

دربى هيچ تفاوتى بــا ديگر بازى هاى ليــگ ندارد! اين 
بازى حساسيت خاصى ندارد و... شــايد بارها همه ما اين 
جملات را از زبان بازيكنان و كادر فنى دو تيم استقلال و 
پرسپوليس شنيده باشــيم، ولى همه دنيا مى دانند دربى 
يك بازى خاص اســت كه نتيجه آن براى بازيكنان، كادر 
فنى ، مســئولان وطرفداران تيم ها با ساير ديدارها فرق 

مى كند .
هشتاد و هشتمين دربى ســرخابى پايتخت عصر امروز و از 
ساعت 18:30 به قضاوت عليرضا فغانى در ورزشگاه آزادى 
برگزار مى شــود؛ ديدارى كه در چند روز گذشته حواشى 
زيادى مربوط به سهميه  90-10 تماشاگران دو تيم ايجاد 
كرده بود كه در نهايت قرار شد مثل بازى هاى گذشته دو تيم، 

به صورت 50-50 انجام شود.

*استقلال متفاوت
 ســرخابى هاى پايتخت در هفته هشــتم ليــگ برتر با 
شرايطى كاملاً متفاوت در مقابل هم قرار خواهند گرفت؛ 
استقلال همچون دربى رفت سال گذشته كه در نخستين 
تجربه  سرمربيگرى شــفر بازى را به مردان برانكو واگذار 
كرد،اصلاً حال و روز خوشــى ندارد؛ حذف از رقابت هاى 

جام باشــگاه هاى آســيا و نتايج غير قابل قبول در ليگ 
برتر باعث شــده اســت تا طرفداران اين تيم در آستانه 
دربى پايتخت نگرانى هاى زيادى داشــته باشــند و اين 
دلواپسى ها وقتى بيشتر مى شود كه رقيبشان شرايطش 
180 درجــه با آن ها متفاوت اســت و ايــن روزها خوب 
نتيجه مى گيرد و خوب بازى مى كند. قطعاً شــرايط شفر 
و تيمش در اين بازى  با دربى قبلى كــه پيروز آن بودند 
قابل قياس نيست و اين اســتقلال با آن استقلال آماده و 
در اوج كه توانايى شكست دادن هر تيمى را داشت خيلى 
فاصله دارد . شــايد تنها اميد طرفداران اســتقلال براى 
پيروزى در اين ديدار توانايى هاى مرد آلمانى باشــد كه 
نشان داده قدرت ســورپرايز كردن هر تيمى را دارد. تنها 
غايب استقلال در اين بازى نيوماير آلمانى است و حضور 
اسماعيلى و چشــمى در اين بازى از ديگر اميدوارى هاى 

استقلالى ها است. 
*پرسپوليس پر هدف

اما در ســوى مقابل  پرسپوليســى قرار دارد كه با وجود 
محروميت ازپنجره نقل و انتقالات و همچنين از دســت 
دادن چند بازيكن كليدى شان در ابتداى فصل، همچون 
دو فصل گذشته ســرحال و زيبا بازى مى كند. شاگردان 
برانكو پيش از مصاف با رقيب ســنتى شان دو برد شيرين 
مقابل الدحيل قطر و ســپيدرود رشــت بدست آوردند و 

اكنون با قرار گرفتــن در بين چهارتيم آســيا و از 
طرفى ديگر نزديك شدن به صدر جدول با بمبى از 
روحيه براى انجام دربى پــاى به ميدان مى گذارند 
و قطعاً چيزى كه بيش از همه به آن مى انديشــند 
انتقام دربى برگشت سال گذشته است. سرخپوشان 
تهرانى در اين بازى چشم به صدر جدول نيز دارند؛ 
چرا كه با بــرد در اين بازى و از ســوى ديگر توقف 
پديده در مقابل پارس جنوبــى  مى توانند با عنوان 
صدرنشينى به قطر ســفر كنند و رودرروى السد در 
نيمه نهايى ليگ قهرمانان آســيا قرار گيرند. برانكو 
براى اين بازى همه شاگردانش را در اختيار دارد و 

از بابت طرفداران اين تيم نگرانى نخواهند داشت.
مدافع عنوان قهرمانى با تمام كمبودها و مشكلاتى 
كه به واسطه بســته بودن پنجره نقل و انتقالاتى از 
سوى فيفا با آن دســت به گريبان بودند اين فصل 
همچون فصول گذشــته روى يك پــلان تاكتيكى 
پافشــارى داشــتند و حالا با همين پلان در دربى 
به مصــاف رقيب ســنتى خواهند رفــت. 4-4-2 
لوزى برانكــو ايوانكوويچ به خوبى توانســته روند 
موفقيت هاى پرسپوليس را تداوم ببخشد از همين 
رو عصر امروز سرخ هاى پايتخت با همين چيدمان 

تاكتيكى به ميدان خواهند رفت.

 استقلال   انتقام
 سوپر جام را مى گيرد؟  

دربى
 پشت

پنجره 
بسته 

فرانس 24 ؛  اميرمحمد سلطانپور :  سازمان عفو بين الملل 
در گزارشــى اعلام كرد پيمانكار ســازنده ورزشــگاه هاى جام 
جهانى 2022 قطر، مدت ها اســت كه به كارگران سازنده اين 
مجموعه ها حقوق پرداخت نكرده و بسيارى از كارگران كه متعلق 

به كشورهاى ديگر هستند را هزاران كيلومتر 
دورتر از خانه شان سردرگم رها كرده است.

عفو بين الملل مى گويد شركت «مِركورى مِنا» 
كه وظيفه ساخت وساز ورزشگاه هاى ميزبان 
جام جهانى 2022 را به عهده دارد، هزاران دلار 
از حقوق كارگران اين شركت را پرداخت نكرده 
و باعث شده آن ها در كشــور قطر بى خانمان 
شــوند. البته در جواب ادعاى ســازمان عفو 
بين الملل، فيفا تاكيد دارد كه عفو بين الملل 
توسط اطلاعات غلط داده شده به اين سازمان 
گمراه شــده و اين عدم پرداخت ها ربطى به 
ساخت وسازهاى پيرامون ورزشگاه هاى جام 

جهانى 2022 ندارد.
تعداد كارگرانى كه عفو بين الملل از آن ها سخن به ميان آورده، به 
78نفر مى رسد و بيشتر آن ها از كشورهاى نپال، هند و فيليپين 
هستند كه از ماه فوريه ســال 2016 حقوقى دريافت نكرده اند؛ 
حقوقى كه به صورت ميانگين نزديــك به دو هزار دلار براى هر 
نفر است. اين ســازمان مى گويد دولت دوحه هرچه زودتر بايد 
حقوق اين افراد را پرداخت كند چون برخــى از كارگران براى 
رفتن به كشور ثروتمند حوزه خليج فارس زير بار قرض شديدى 
رفته اند و اين عدم پرداخت حقــوق باعث نابودى كامل زندگى 

آن ها شده است.
يكى از اين كارگران به نام ارنســتو از فيليپين كه مســئوليت 
لوله كشــى ورزشــگاه هاى قطر را بر عهده دارد، در مصاحبه با 
عفو بين الملل گفته كه او براى دو ســال مشغول قرض گرفتن 
براى فراهم آوردن شرايطى براى سفر كارى به دوحه بوده است. 

كارگران ديگرى از كشور نپال گفته اند كه براى پرداخت بدهى هاى 
خود مجبور شده اند كه زمين هايشــان در سرزمين مادرى را به 
فروش رسانده و يا كودكانشان را از مدرسه به بيرون بكشند چون 

حتى توان پرداخت هزينه تحصيل كودكانشان را ندارند.
گفته مى شود كه شركت مركورى از «نظام كفاله» در كشورهاى 
عربى كه به كارگران اجازه تغيير شــغل يا خروج از كشور بدون 
اجازه روسايشان را نمى دهد سوء استفاده مى كند. سازمان عفو 
بين الملل در اين ارتباط تنها در يك نمونــه در ماه آبان موفق 

به برقرارى ارتباط با شركت مركورى شــده كه تنها جوابى كه 
شنيده شده اين بوده كه اين شــركت در راه انتقال پول به قطر 
براى پرداخت به كارگرانش دچار مشكل شده است. البته فيفا 
تمام اين ادعاها را رد كرده و ســخنگوى اين فدراسيون در اين 
رابطه مى گويد: «هيچ مدركى بر درســتى ادعاهاى ســازمان 
عفو بين الملل وجود ندارد و اين گزارشــات هيچ 
ارتباطى به كم كارى فيفا و سازمان برگزار كننده 
جام جهانى 2022 پيدا نمى كند. متاسف هستيم 
كه ســازمان عفو بين الملل چارچوب گزارشات 

خود را بر پايه اطلاعات غلط بنا نهاده است.»
اين يافته هــا در مورد عدم پرداخــت حقوق به 
كارگران دقيقا در زمانــى اتفاق مى افتد كه قطر 
به شدت درگير اتهامات مبنى بر رعايت نكردن 
حقوق كارگرى در اين كشور است. قطر در اوايل 
اين ماه اعلام كرده اجازه خروج از كشــور براى 
كارگران شركت ها را لغو خواهد كرد تا نظام كفاله 
خود را با جديت بيشترى دنبال كند؛ نظامى كه به 
گفته بسيارى يك نوع برده دارى مدرن محسوب مى شود. در ماه 
آوريل سازمان بين المللى كارگرى دفتر خود در دوحه را افتتاح 
كرد كه بخشى از تفاهم نامه سازمان ملل براى اصلاحات سيستم 

كارگرى در كشورهاى عربى است.
لازم به ذكر است كه دو ميليون كارگر خارجى در قطر مشغول به 
كار هستند كه بخش عمده اى از آن ها به صورت مستقيم يا غير 
مستقيم در پروژه هاى عظيم اين كشور براى ميزبانى جام جهانى 

2022 به كار گماشته شده اند. 

ميزبان جام جهانى 2022 مدت هاست حقوق كارگرهايش را نمى دهد
برنامه هفته هشتم ليگ برتربرده دارى مدرن در قطر

پديده در انديشه
 حفظ صدر

ورزش: هفته هشــتم ليگ برتر اين هفته تحت تاثير 
دربى برگزار مى شــود اما در ديگر نواحى جدول هم 
بازى هاى حساس ديگرى انجام مى شود. مثلا بازى 
پديده با نفت مسجد سليمان براى تثبيت صدرنشينى 
يكى از اين بازى هاســت.مردان گل محمدى اگرچه 
هنوز با مشكلات مالى درگير هســتند اما در حاشيه 
امنيت امتيازات خوب چند بازى گذشــته هستند و 
مى توانند با امتيازگيرى از تيم جنوبى بدون توجه به 
اتفاقات دربى براى صدرنشينى اميدوار باشند.برنامه 

بازى ها يه شرح زير است.
پنجشنبه 5 مهر 

استقلال  -  پرسپوليس  18:30
نفت  م.سليمان  -  سپاهان  20:30

جمعه 6 مهر  
-  استقلال خوزستان  17:40 تراكتورسازى  

ذوب آهن  -  صنعت نفت آبادان  18:15
نساجى مازندران  -  سايپا  18:15

پارس جنوبى جم  -  پديده  18:30
پيكان  -  سپيدرود رشت  18:30

تعداد تيم ها به زير 10 مى رسد؟
انصراف پرافتخارترين تيم 

از ليگ برتر بسكتبال
ورزش: تيم بسكتبال مهرام قيد حضور در ليگ برتر 
بسكتبال فصل 98-97 را زد.در حالى كه چند هفته 
قبل جلســه هماهنگى ليگ برتر بسكتبال برگزار شد 
و 12 تيم براى حضور در اين رقابت ها اعلام آمادگى 
كردند، ديروز مهلت پرداخت وروديه تيم ها به پايان 

رسيد.
تيم هاى شهردارى تبريز، مهرام، پتروشيمى، نفت آبادان، 
دانشگاه آزاد، شيميدر، شهردارى گرگان، نفت اميديه، 
آويژه صعنت پارسا مشــهد، رعد پدافند دزفول و اسلم 
اســپرت تيم هايى بودند كه در جلسه هماهنگى اعلام 
آمادگى كردند؛ اما ديروز مهلت داشــتند تا 90 ميليون 

وروديه خود را پرداخت كنند.
طبق اعلام فدراسيون ديروز اين مهلت به پايان رسيد و 
تيم هايى كه اين مبلغ را پرداخت نكردند، از جدول كنار 

گذاشته مى شوند.
اولين تيمى كــه خبر كنــاره گيــرى اش به گوش 
مى رســد، مهرام اســت. پرافتخارترين تيم ليگ برتر 
بســكتبال با 5 قهرمانى كه فصل قبل بعد از 2 ســال 
غيبت به ليگ پاى گذاشــت و نايب قهرمان شد، بار 
ديگر تصميم گرفته قيد حضور در ليگ را بزند. آن ها 
صمد نيكخــواه بهرامى را به عنــوان نماينده خود به 

جلسه هماهنگى فرستاده بودند. 

ورزش: پس از درخشش در همان اولين حضور در تركيب آميان، زندگى 
و روند پيشرفت ســامان قدوس، اولين ايرانى تاريخ لوشامپيونه مورد 
توجه قرار گرفت. بنا بر ادعاى مجله معتبر فرانس فوتبال، قدوس پس 
از مهاجرت خانواده اش در دوران حضور در سوئد زندگى سختى داشت، 
مدت زيادى بيكار بود و سپس به شغل فروش تلفن روى آورد اما روى 

آوردن به فوتبال نجاتش داد.
* از تلفن  فروشى تا عاقبت بخيرى 

قدوس قبل از اين كه پيراهن تيم ملى ايران را به تن كند، پيراهن تيم 
سوئد را نيز به تن كرد. پسر يك عمده فروش و كارمند شركت نفت كه 

به خاطر جنگ تحميلى عراق عليــه ايران تصميم به پــدرش 
مهاجرت گرفت، خيلى زود پيشرفت كرد و براى 
2  بازى دوستانه برابر توگو و اسلواكى توسط 

يان اندرسون به تيم ملى سوئد دعوت شد و  بازى برابر اسلواكى اولين 
گل خود را به ثمر رساند. در ادامه او درخواست كارلوس كى روش براى 
بازى در تيم ملى ايران را قبول كرد. در آن مقطع فيفا بازى هاى دوستانه 
را ملاك قرار نداد و بازيكنى كه فقط در بازى هاى دوستانه بازى مى كرد، 
مى توانســت تيم ملى كشــورش را تغيير دهد. قدوس در جام جهانى 
فرصت اندكى براى بازى به دست آورد اما در همان مدت كم مورد توجه 
تيم هاى اروپايى قرار گرفت. پيشنهاد 40 ميليون يورويى از اوئسكا و رن 
مى توانست مسير او را عوض كند اما سامان در نهايت آميان را برگزيد. 
اين انتقال پاداشى بزرگ براى پســرى بود كه اولين گام هاى حرفه اى 
را در 17 سالگى در تيم دسته ســومى سوئد به نام «بونكفلو» برداشت. 
جدايى از اين تيم، دور شدن از فوتبال و بيكارى را در پى داشت. سامان 
مدت زيادى در يك مغازه كوچك فروشنده تلفن بود تا اينكه پيشنهاد 

يك تيم دســته دومى را پذيرفت و در 2 فصل آمار 17 گل و 10 پاس 
گل را به ثبت رساند؛ آنچه درهاى ورود به سطح اول را برايش باز كرد.

*حضور در سطح اول
 اوسترشوندز براى خريد او 75 هزار يورو پرداخت كرد و قدوس فرصت 
يافت براى تيم تازه دسته اولى شده در بالاترين سطح بازى كند. تحت 
نظر «پوتر»، تيم در عرض چند ســال به بهترين باشگاه سوئد تبديل 
شد  و قدوس با 10 گل زده در همان اولين فصل حضور، بهترين گلزن 
اوستر شــوندز  نام گرفت. بازيكن ايرانى در دومين فصل همراهى تيم 
جديدش اولين جام خودش را به دســت آورد. او در فينال جام حذفى 

سوئد گل زد و نظر همه را جلب كرد.
 * ماجراجويى اروپايى 

قدوس در بازى دور دوم مقدماتى فصل 2017-2018  
ليگ اروپا مقابل گالاتاسراى 2 پاس گل و يك گل 

ثبت كرد و با گلزنى مقابل پائوك تيمــش را به مرحله گروهى دومين 
جام معتبر اروپايى رهنمــون كرد. اوج درخشــش او در بازى مرحله 
يك شــانزدهم نهايى ليگ اروپا رقم خورد؛ جايى كه با ارســال 2 پاس 
گل، مرد برتر بازى بين تيمش و آرســنال  نام گرفت. برترى 2 بريك 
مقابل آرسنال هر چند مانع حذف است اوستر شوندز نشد اما تحسين 
آرسن ونگر بزرگ از بازى قدوس را در پى داشت. در ادامه رشد بيش تر، 
دليلى براى ابراز علاقه به حضور در تيمى بزرگ تر عنوان شد و قدوس 
با 4 ميليون يورو گران ترين بازيكن آميان و سومين خروجى گرانقيمت 
تاريخ ليگ سوئد نام گرفت. جالب است بدانيد نفر دوم اين ليست زلاتان 
ابراهيموويچ معروف است. سامان در هفته ســوم در اولين حضور در 
آميان، اولين گل يك ايرانى در لوشامپيونه را ثبت كرد. حالا بايد ديد به 

 ستاره ايرانى باز هم شعبده هايى در  آستين دارد يا نه!

گزارش فرانس فوتبال درباره «سامان قدوس» 

 وقتى خوشبختى با تو تماس مى گيرد

برانكو: حق مصلحت انديشى ندارم
برانكو ايوانكوويچ سرمربى تيم فوتبال پرسپوليس در نشست خبرى 
دربى گفت: واقعا شاد هســتم از اينكه اين همه دوستان خبرنگار 
حضور دارند كه خودش نشانگر اهميت دربى است. در مدت حضورم 
دربى هاى خوبى با استقلال پشت ســر گذاشتم و دوست دارم باز 
هم همينطور باشد. همراه هواداران استقلال به دنبال اين هستيم تا 

فضاى خوبى در استاديوم شكل دهيم.
در مورد تيم خودم بايد بگويم همه بازيكنان در شــرايط بازى قرار 
دارند و تنها كسى كه نمى توانم روى او حساب كنم ربيع خواه است 
كه به برنامه تمرينى بازگشــته اما نمى تواند در بازى حاضر باشد. 
انتظار يك اســتاديوم فوق العاده را دارم و اينكــه همه از اين بازى 
لذت ببرند. بايد صحبت هاى شما را اصلاح كنم. من دوست ندارم 
كه ببازم، من فقط دوست دارم ببرم. در همه بازى ها كه من تا زمانى 
در آن حضور داشته باشم دوست دارم ببريم و حق مصلحت انديشى 
ندارم حالا مى خواهد مقابل استقلال باشد يا السد يا هر تيمى ديگر. 

شايد هميشگى و شدنى نباشد اما اين فلسفه ماست. 

شفر: مى توانيم در دربى برنده باشيم 
وينفرد شفر سرمربى استقلال گفت:  دربى بسيار فوق العاده است. 
من دربى را واقعا دوست دارم زيرا يك بازى خيلى بزرگ است. ما در 
روزهاى قبل تيم خود را از نظر ذهنى و تاكتيكى آماده كرديم. وقتى 
نيمى از ورزشگاه براى ميزبان و ميهمان باشد، بسيار خوب است. 
بازيكنان ما جوان هســتند و برخى در تيمى بازى مى كردند كه 5 
هزار تماشاگر داشت اما حالا بايد در ورزشگاه پر از تماشاگر بايد بازى 

كنند و ما آن ها را از نظر ذهنى و تاكتيكى آماده كرديم.
ما بازى هاى مختلف پرسپوليس را آناليز كرديم. كارهاى تاكتيكى 
آن ها را مرور كرديم و هر دو ديدار اين تيم را برابر الدحيل تماشــا 
كرديم. اكنون خيلى از تيم ها پرس مى كنند و پرسپوليس نيز اين 
كار را در تهران برابر الدحيل خوب انجام داد. اين خيلى خوب است 
كه با همه وجود 93 دقيقه بجنگيم و همه تــوان خود را در زمين 
بگذاريم. از ليگ قهرمانان آســيا كنار رفتيم اما مى توانيم در دربى 

برنده باشيم و بايد شجاعانه بازى كنيم. 

ورزش : پس از دو هفته گمانه زنى ســرانجام ســلطانى فر، وزير 
ورزش و جوانان در اقدامى تامــل برانگيز با انتخاب يك گزينه غير 
بومى تصميم گرفت فرزاد فتاحى 52 ســاله را به عنوان مديركل 
استان خراسان رضوى معرفى كند. انتخابى كه نشان داد در پروسه 
انتخاب جانشين كوروش صبوريان بده بستان هاى سياسى مديران 
كلان ورزش و جوانان به ويژه محمدرضا داورزنى نقش به ســزايى 

داشته است!
*كارنامه فتاحى

فتاحى بزرگترين افتخارى كه در سوابق مديريتى خود توانسته به 
ثبت برساند، انتخاب به عنوان مديركل نمونه كشور در سال 1395 
بوده اســت! كه به نظر مى آيد اين اتفاق از نظر كارگزينى بيشــتر 
براى مديران اهميت دارد نه از نظر مديريت ورزشى و تاثيرگذارى 

در اين حوزه!
مديركل جديد پيش از حضور در زادگاه حســن روحانى! به مدت 
چهار سال مديريت اداره كل ورزش و جوانان استان ايلام را برعهده 
داشته است،كه به پاس خدماتى كه در آن استان داشت 19بهمن 
1393 از سوى محمود گودرزى وزير ورزش و جوانان وقت به عنوان 

مديركل ورزش و جوانان استان سمنان انتخاب شد!
غيبت نمايندگان ليگ برترى استان سمنان در رشته هاى مختلف 
ورزشــى بزرگترين چالش براى فتاحى به شــمار مى رفت اما نبود 
سرمايه گذار در اين استان سبب شــد سمنان، با وجود حمايت هاى 
مقامات دولتى به واسطه قرار گرفتن زادگاه رئيس جمهور در آن استان 

به هيچ موفقيت خيره كننده اى در عرصه ورزش دست پيدا نكند .
 *از سمنان تا خراسان

حالا دوباره بعد از گذشت 8 سال از آغاز مديركلى فرزاد فتاحى 

در عرصه مديريت ورزش كشور،مدير ايلامى به عنوان نفر اول 
ورزش يكى از اســتان هاى كليدى كشــور انتخاب شده است.
جايى كه بــا محل هاى قبلى خدمت وى كاملا متفاوت اســت.

فرزاد فتاحى امروز هدايت و مديريت ورزش استانى را برعهده 
خواهد گرفت كه تعداد ســرمايه هاى ورزشــى اش به مراتب 
بيشتر از ايلام و سمنان اســت! براى اثبات اين مسئله مى توان 
نگاهى به تعداد ورزشكاران اعزامى اســتان سمنان و خراسان 
به بازى هاى جاكارتا انداخت تا متوجه شــد قباى مديركلى بر 
شانه فردى انداخته شــده كه در بهترين حالت تنها شش نفر از 
استان محل مديريتش به جاركارتا اعزام شده است در حالى كه 
خراسان رضوى با اعزام 40 ورزشكار توانست سهم قابل توجهى 
در ورزشــكاران اعزامى به بازى هاى آســيايى جاكارتا داشته 
باشد. حالا اين پرســش براى افكارعمومى به وجود مى آيد آيا 
فتاحى با چنين ســابقه اى پتانســيل لازم براى هدايت ورزش 

خراسان رضوى را دارد؟
*بى اعتمادى وزير به بومى ها

اين انتخاب نشان مى دهد مسعود ســلطانى فر هيچ اعتمادى به 
مهره هاى بومى استان ندارد، چون پس از نزديك به سه دهه براى 
نخستين بار يك مدير غير بومى به عنوان مديركل ورزش و جوانان 
اين استان انتخاب مى شود.البته بدون ترديد اگر در استانى به جز 
خراسان رضوى چنين اتفاقى رقم مى خورد مجمع نمايندگان آن 
استان، استاندار و ديگر مديران دستگاه هاى اجرايى به اين فرايند 
اعتراض مى كردند اما در خراســان رضوى تنها برخى نمايندگان 
مجلس به اين موضوع معترض شــدند كه در كمــال تعجب اين 

اعتراض ها ناديده گرفته شد .

ورزش خراسان رضوى در پيچ تاريخى

سينا حسينى : مديركل جديد ورزش و جوانان خراسان رضوى 
كه صبح امروز به عنوان جانشــين صبوريان معرفى مى شود، در 
نخستين گفت وگوى  رسانه اى  خود  به خبرنگار قدس گفت: من 
در شرايط كنونى به عنوان باتجربه ترين مديركل ورزشى كشور 
هســتم كه با توجه به تجربه در حوزه مديريت ورزشى كه يكى از 
شاخص هاى اصلى مديريت است به مشهد سفر مى كنم و از بعد از 
مراسم معارفه فعاليت خودم را آغاز خواهم كرد.با هم گفت و گوى 

وى را مرور مى كنيم.

*فضاى فعاليت در ايلام و ســمنان با استان بزرگى چون 
خراسان رضوى كاملا متفاوت اســت. آماده اين چالش 

هستيد؟
من كاملا بر اين مسئله واقفم اما نبايد فراموش كنيم كه در ايلام و 
سمنان فعاليت هاى بسيار خوبى صوت گرفت به همين دليل نگاه 
من اين است كه همين روند در ابعاد بزرگترى در استان بزرگى چون 
خراســان رضوى كه قطعا جايگاه رفيع ترى در ورزش كشور دارد 
بايد رخ دهد. اين تنها اعتقاد من نيست بلكه بنده و وزارت ورزش 
و جوانان به دنبال اين هستيم كه نگرانى هاى موجود مردم شريف 

خراسان رضوى به ويژه مشهد را در حوزه ورزش برطرف كنيم. 
*مى دانيد كه توقعات از مديركل ورزش و خراسان رضوى 
نزد اهالى ورزش بسيار زيادتر از مديركل سمنان و ايلام 

است ؟
 دليلى نيست كه من از اســتان كوچكتر آمدم تجربه لازم براى 
مديريت در استان بزرگ خراســان رضوى را نداشته باشم، قطعا 
امكاناتى كه در خراســان رضوى وجود دارد قابــل قياس با ايلام 
و سمنان نيســت.ما در 20 سال گذشــته تنها يك ورزشكار در 
بازى هاى آسيايى در سمنان داشتيم اما اين دوره شش ورزشكار 
داشتيم كه اين خودش يك موفقيت بزرگ است و البته خراسان 
رضوى هم 40 ورزشكار داشت كه بايد اين رقم رشد كند. سابقه 
ورزش خراسان در رشته هاى مختلف بســيار زياد است بايد در 
خراســان رضوى افزايش مدال را شاهد باشيم من منكر زحماتى 
كه تاكنون صورت گرفته نيســتم اما بايد بيشتر تلاش كنيم ، در 
حوزه جوانان بايد تلاش كنيم كه تاثيرگذار تر باشيم.در حوزه زير 
ساخت ها نياز به يك تحول اساسى داريم كه قطعا اين موضوع بايد 

به صورت ويژه دنبال شود.
* برخى نمايندگان خراســان رضوى و مشهد با انتخاب 
يك مدير غير بومى به عنوان مديركل مخالف بودند. بنظر 

مى رسد كارتان سخت تر شد.
من در جلساتى كه با مجمع نمايندگان خراسان رضوى داشتم و 
برنامه هايى كه به آن ها ارائه دادم توانستم موافقت آن ها را كسب 
كنم به نمايندگان محترم مجلس قول دادم كه نگاه عدالت محور 

داشته باشم و همه شهرستان ها را به صورت برابر همراهى كنم از 
اين رو نگران اين مسئله نيســتم، قطعا با حمايت هاى استاندار و 
وزارت ورزش و جوانــان اتفاقات خوبى را براى خراســان رضوى 

رقم خواهيم زد.
* يكى از عمده مشكلات امروز ورزش استان، نبود سرمايه 

گذار  است. برنامه تان براى رفع اين مشكل چيست ؟
خراسان رضوى ظرفيت ها و شرايط متفاوتى نسبت به استان هاى 
ديگر دارد از اين رو من نگران سرمايه گذار نيستم، قطعا سرمايه 
گذار و بخش خصوصى وارد ميدان خواهند شد.من قبول دارم كه 
در برهه كنونى مشكلات اقتصادى در جريان كلى ورزش تاثيرگذار 
بوده است اما قطعا شرايط به همين شــكل باقى نخواهد ماند و با 

تدبير و درايت دولت شرايط كاملا تغيير مى كند.
* با توجه به اين كه پشتيبانى داورزنى و خادم در جريان 
انتخاب شما كاملا تاثيرگذار بود، تا چه حدى از روابط خود 
براى پيشــرفت منافع ورزش خراسان استفاده خواهيد 

كرد؟
 من با 80 درصد روساى فدراســيون ها و دبيران فدراسيون ها و 
مسئولان وزارت ورزش و جوانان دوست هستم و قطعا از اين روابط 
براى پيشرفت ورزش خراسان رضوى استفاده خواهم كرد، من در 
مدتى كه در استان سمنان حضور داشتم نزديك به 100 ميزبانى 
مسابقات ورزشى داشــتيم، قطعا در مشــهد با پتانسيل زيارتى 
كه دارد اين اتفاق با شدت بيشــترى صورت خواهد گرفت. عدد 
ميزبانى ها شايد اهميتى نداشته باشد اما با برگزارى ميزبان هاى 

تاثيرگذارى ورزش خراسان رضوى را به اثبات خواهيم رساند.
*آيا قرار است تغييرات اساسى در  لايه هاى مديريتى اداره 

كل ورزش و جوانان صورت گيرد؟
ما در ايلام در دو ســال اول اصلا تغييراتى نداشتيم اما بايد همه 
دوستان در جريان باشند كه ما براى تفريح و استراحت به مشهد 
نيامده ايم، بايد تلاش و پشتكار شبانه روزى باشد تا ورزش موفق 
باشد، همه دوستانى كه در اداره كل ورزش و جوانان حضور دارند 

بايد همراه شوند. 
*آيا ممكن است به همراه خود از استان سمنان مديرى را 

به خراسان رضوى بياوريد ؟
به هيچ وجه قرار نيست كسى از ســمنان به مشهد بيايد، برنامه 
اصلى من اســتفاده از نيروهاى بومى و موجود در ساختار ورزش 

است. 
* رابطه شما با منتقدان ورزشى و رسانه ها به چه ترتيبى 

خواهد بود؟
تعامل با رسانه ها مى تواند زمينه ساز موفقيت ورزش باشد، اما يك 
انتظار از رسانه هاى گروهى و اصحاب رسانه دارم كه قبل از انتقاد 

همه چيز را بررسى كنند و در نهايت نقد خود را بنويسند.

مديركل جديد ورزش و جوانان استان خراسان رضوى در گفت و گو با قدس: 

باتجربه ترين 
مديركل ورزشى كشورم!
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ادب و هنر

مرتضی سرهنگی:

ادبیات جنگ در ایران یک قرن سابقه دارد

محمدرضا  بایرامی: 
در ادبیات جهان، گونه جنگ بیشترین جذابیت را دارد

ایبنا: مرتضی سرهنگی در مراسم رونمایی از کتاب »اردوگاه 
اطفال« در کرمان گفت: ما ذخایری چون کتاب های دفاع 
مقدس داریم که می تــوان روی آن به عنوان دارایی ملی 

حساب کرد.
مدیر دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه هنری با اشــاره به 
اینکه یک روحانی 100 سال پیش در جریان جنگ جهانی 
اول نظام نامه حرب را با توجه به نام امام علی)ع( به حروف 
ابجد در 110 بند برای رئیســعلی دلواری نگاشته، عنوان 

کرد: ســال 75 این نظام نامه را لابــه لای یکی از کتاب ها 
مشــاهده و بعدها آن را منتشــر کردم.وی در ادامه افزود: 
در بند 22 و 23 این نظام نامه اشــاره شــده که فرمانده 
باید گزارش جنگ را از روی حقیقت بنویســد! 100 سال 
پیش گفته شده از جنگ باید گزارش نویسی کرد و باید از 
صحنه های نبرد عکاسی شود؛ مگر چند نویسنده و دوربین 
عکاسی آن زمان وجود داشته است؟ ما چنین پشتوانه ای 

برای ادبیات و هنر جنگ داریم.
مدیر دفتر ادبیات و هنر مقاومت حوزه هنری اظهار داشت: 
این کتاب هــا ما را راهنمایی می کند کــه هم خود و هم 
دشمن را بشناسیم؛ در کتاب »هنر جنگ« که قبل از میلاد 
مسیح نوشته شده، می گوید اگر خود را و دشمن را خوب 
بشناسیم از هزار جنگ هم نخواهیم ترسید. وی ابراز کرد: 
امیدوارم که در هیچ کجای جهان جنگی نباشــد و همه 
جــا صلح و آرامش و خوبی برقرار باشــد اما اگر یکبار این 
اتفاق افتاد ما ذخایری )چون کتاب های دفاع مقدس( داریم 
که می توان روی آن به عنوان دارایی ملی حســاب و از آن 

استفاده کرد.

تسنیم: نشست نقد و بررسی مجموعه داستان 
»معرکه عشــق و خون« با حضــور محمدرضا 
بایرامی، نویســنده کتــاب، مریــم بصیری و 
منتقدان، مریم برادران و محمدرضا گودرزی در 

فرهنگسرای گلستان برگزار شد.
محمدرضا بایرامی در این نشست گفت: بعضی ها 
سعی می کنند که جنگ را نه درست بلکه درشت 
از نوع چاق بنویسند. به جای آنکه دغدغه آنان، 
دغدغه حقیقت و درستی باشد، دغدغه درشتی 
است. درشتی  که می توان از کنار آن امتیاز گرفت.

در ابتــدای این جلســه، محمدرضا بایرامی که 
میهمان ویژه این نشست بود، درباره ادبیات دفاع 
مقدس صحبت کرد و گفت: در این ایام، درباره 
ادبیات دفاع مقدس و حواشی آن، زیاد صحبت 
می شود اما در انتهای آن می بینیم که به نوعی 
تشریفات بوده است و قضیه خیلی جدی گرفته 
نمی شود. در این ایام، در رسانه ها از ادبیات دفاع 
مقدس زیاد صحبت می شود اما بعد از پایان این 
هفته، تا ســال بعد دیگر خبری نمی شــود؛ در 
حالی که ادبیات جنگ، چه برای خاطره نویسان 
و چه برای داستان نویسان، این قدر جذابیت دارد 
که هنوز هم وقتی بــه منابع مراجعه و مطالعه 

می کنیم، می بینیم که بار زیــادی از ادبیات را 
همین ادبیات دفاع مقدس بر دوش می کشــد. 
اخیراً دو کتاب از ادبیات فرانسه در مورد جنگ 
خواندم که از نظر محتوایی بســیار شبیه به هم 
بود؛ یکی رمان »دیــدار قیامت« بود و دیگری 
رمان »اتاق افسران«. جالب است که این کتاب ها 
با اینکه توسط نویسنده های معروفی نوشته نشده 
است و داســتان آن ها درباره جنگ جهانی اول 
است، باز هم با استقبال بسیار خوبی همراه شده 
است و چاپ ها و ترجمه های متعددی را داشته 
اســت. منظورم از این صحبت ها این است که 
هنوز هم این بخــش از ادبیات این قدر جذاب 
است که در آن طرف نیز کتاب هایش شمارگان 
بسیار گسترده ای را دارد. در همین دو کتاب که 
عرض کردم، با اینکه ادبیات جنگ 70 سال پیش 
را بیان می کند، مشتری های زیادی دارد و بسیار 
خوانده می شــود در حالی کــه در این جا، اصلًا 
خوانده نمی شود. این موضوع جای بحث دارد و 
باید دید که چرا این اتفاق رخ داده است و سهم 
هر کس چه قدر بوده است. باید دید که متولیان 
فرهنگی چه کارهایی باید می کردند که نکردند و 

این اتفاق رخ داده است.

وی ادامه داد: اصل بحث ما در این جلسه، مربوط 
به خاطراتی اســت که تبدیل به رمان می شود و 
به نوشتن آن کمک می کند. خوشبختانه، انبوهی 
از خاطرات جنگ در دســت داریم که هم برای 
مخاطبان و هم برای نویسندگان، پشتوانه بسیار 
خوبی را درست کرده است؛ با این وجود، از همان 
روزهای اول خطری آن را تهدید می کرده اســت 
و آن هم اولین خاطراتی بوده اســت که در این 
حوزه نوشته و چاپ شده است. اولین ها همیشه 
مهم تر هستند و ماندگار می شوند. گویی که انتظار 
می رفت، بقیه کتاب های خاطره نیز باید مانند آن 
کتاب اول که چاپ شده است، نوشته شوند و بقیه 
نویسندگان باید به دنبال او حرکت می کردند. باید 
بگویم که ادبیات و بویژه داســتان، بسیار مدیون 
خاطرات اســت. البته این خاطرات، لزوماً توسط 
مراکز بسیار معروف و کتاب های با شمارگان زیاد 
نوشته نشده است و می تواند خاطرات گردآوری 
شده توسط افراد عامی نیز باشد. باید توجه داشت 
که یک رمان، تفاوت اساسی با خاطره دارد؛ بدین 
معنی که بعضی از خاطرات اساساً قابلیت تبدیل 
شدن به داستان را ندارد چرا که داستان تعاریف 
و اصولی دارد که متفاوت با خاطره است. همیشه 

گفته می شــود که داستان زمانی شکل می گیرد 
که یک مشکل به وجود بیاید. البته عده ای فرق 
بیــن خاطره و رمان را نمی دانند و به نویســنده 
می گویند که چرا فقط درباره مشکلات این حوزه 
می نویسید. پاســخ من هم به آنان این است که 
داستان همیشــه با مشکل ایجاد می شود. اینکه 

یک خاطره چگونه می تواند به داســتان تبدیل 
شــود، متفاوت اســت دقت کنید که هنوز هم 
رمان های جنگ جهانی اول و دوم در اروپا نوشته 
می شــود و مخاطب خوبی هم دارد اما در ایران 
چنین چیزی نیســت. دقت کنید که در ادبیات 

جهان، جنگ بیشترین جذابیت را دارد. 

ادبیات

بازتاب

یادداشت

خبر

به بهانه قطعه  »به هنگام ترور«
پدیده  »موسیقی انقلاب اسلامی«

دکتر جمال یزدانــی: در زمانه ای که 
موســیقی  تخدیری و اشعار کوچه بازاری 
گــوش مخاطب را پــر کرده انــد و بازار 
پرتلاطم موســیقی را در ظاهر گرم نگاه 
می دارند و از طرفی موســیقی عصیان گر 
و ســیاه اجتماعی امید مخاطب را نشانه 
رفته اند، سخت است که صدای موسیقی 

انقلابی بتواند به گوش برسد!
موسیقی تخدیری هر چقدر از زمان ها و موضوعات جدی زندگی بشر 
مانند یاد مرگ فراری اســت و موســیقی عصیانی از هر حادثه ای به 
دنبال تخریب باورها، ارزش ها و امیدهای بشر است، موسیقی انقلابی 
اتفاقاً تلاش می کند تا در لحظات حساس مخاطب را به فکر فرو ببرد 
و پرده هــای غفلت و حجاب های جهل را از پیش رو بردارد و در عین 
نفــی وضع موجود مخاطب، او را بــه ظرفیت های موجود و افق های 

پیش رو رهنمون شود.
زمانی، پدیده موسیقی انقلابی است که چند نکته جدی دارد:

نخست؛ او نسبت به دایره وسیعی از موضوعات مردم و انقلاب اسلامی 
کار موســیقایی انجام داده است. این دایره شامل شخصیت ها، وقایع 
و نیازهای روز مردم اســت. از فتنــه ۸۸ گرفته - با قطعه قلاده های 
طلا- تا پدیده اردوهای جهادی و فردو-نیروگاه هسته ای- و شهدای 
هســته ای، تا ۹دی و جریان مدافعان حرم و... بخشــی از این دایره 
وســیع هستند. تحلیل اشــعار و زاویه نگاه های زمانی در هر کدام از 
ترانه های خود جای بررسی مستقل جامعه شناختی و زیبایی شناختی 
دارند. بســیاری از این موضوعات تا به حال در طول تاریخ موسیقی 
ایران کار نشــده اند و برای اولین بار زمانی در آن ها خط شکنی کرده 

است.
نکته دوم آن اســت کــه او در مضامین کار شــده، فراتر از خط ها و 
باندبازی های سیاســی ایســتاده اســت. تاختن بر روشــنفکران و 
غرب زدگان و نقد جدی و صریح نیروهای به ظاهر انقلابی و مسئولان 
محافظه کار در اشــعار و ملودی ها، موجب شــده است تا نتوان به او 
انگ جناحی بودن زد، بلکه باید او را واقعاً خواننده ای مردمی-انقلابی 
دانســت که به دنبال ترویج و اشــاعه گفتمان انقلاب اسلامی در هر 

برهه ای از زمان بوده است.
نکته ســوم ثبات و اســتمرار وی در حفظ ژانر موضوعی و مضمونی 
خود است. او در این  سال های طولانی درگیر گیشه یا جذب مخاطب 
به هر بهانه ای نبوده اســت. خلاقیت در تولید ملودی های متناسب با 
شــرایط زمانی و متناسب ســازی آن با مضامین منتخب سبب شده 
است تا این استمرار با افت مخاطب روبه رو نشود و همچنان برند خود 
را در این حوزه نزد مخاطب نگه دارد.نکته چهارم این است که قدرت 
تولید اثر هنری واکنش سریع  را داراست. در لحظه های حساسی که 
آحاد مردم با مســئله ای درگیر اند یا یک اتفاق مهم اذهان را به خود 
مشــغول کرده است، زمانی بی پروا وارد میدان شده و با ساخت اثری 
موسیقایی موضعی انقلابی نسبت به آن ها اتخاذ کرده است. در سال 
۹2 که درباره آرمان استکبارســتیزی مردم تردیدهای جدی مطرح 
شده بود،  ترانه مرگ بر آمریکای زمانی، فضا را تغییر داد و رونقی تازه 

به این آرمان بخشید.
 قطعه ترور که بعد از حمله تروریســتی در اهواز منتشر شد، نیز در 
تثبیت گزاره »ایران بزرگ ترین قربانی ترور« بسیار مؤثر بود. کارهای 
واکنش ســریع هنری، نشــان دهنده زبدگی و آمادگی نظری و فنی 
هنرمند هستند. اینکه یک واقعه را با چه چارچوبی باید تحلیل کرد، 
چگونه ملودی متناسب با واقعه و مضمون تحلیلی را باید انتخاب کرد 
و... همه و همه نشان دهنده انس هنرمند با مفاهیم انقلاب اسلامی و 
شــناخت وضع موجود اجتماعی و تسلط بر ابزار موسیقی است.نکته 
پنجم، رسانه ها و نهادهای علمی کشور در تئوریزه کردن و گفت و گو 
درباره این پدیده موسیقی انقلابی دچار کم کاری جدی هستند. البته 
این مســئله درباره بســیاری از آثار و قالب های هنری صادق است. 
هنگامی آثار هنری انقلابی در قالب های گوناگون تثبیت شده و بسط 
می یابند که مورد نقد و بررسی علمی و رسانه ای قرار گیرند. این حجم 
فعالیت متنوع حامد زمانی در عرصه موسیقی توجه جدی تر محافل 

علمی و رسانه ای انقلاب اسلامی را طلب می کند.

پایان تدوین رباعیات بیدل توسط کاظمی 
ادب و هنــر: محمدکاظــم کاظمی در 
صفحه اینســتاگرام خود از پایان تدوین 

گزیده رباعیات بیدل خبر داد.
به گزارش ادب و هنر، این شاعر و پژوهشگر 
ادبی که سال هاست در حوزه بیدل شناسی 
فعالیت می کند، با انتشار تصویر یک صفحه 

از رباعیات بیدل، نوشت:
»یا رب به کلید انفعال آهی / واکن ز در قبول عجزم راهی

مپسند ز خرمن کرم نومیدم/ گر قابل خوشه ای نباشم، کاهی
ایــن زبان حال من اســت در پایان بازخوانــی و گزینش از قریب به 

4000 رباعی بیدل و در آستانه تدوین کتاب«.

»ربایی« صفربیگی به چاپ دوم رسید
صفربیگی،  جلیل  خبرنگاران:  باشگاه 
شــاعر، در خصوص اثــر جدیدش گفت: 
مجموعه  کــه  »ربایی«  مجموعه شــعر 
رباعی هایم در ســال ۹7 است، دو هفته 
پیش در انتشــارات چشمه به چاپ دوم 

رسید.
وی افــزود: دو مجموعه شــعر آیینی در 
دســت تألیف دارم که یکی از آن هــا برای حضرت علی)ع( و دیگری 
درباره امام رضا)ع( اســت. این کتاب ها را آمــاده کرده ام، اما هنوز با 
ناشــری برای انتشــار آن ها صحبت نکرده ام و هنوز عنوان کتاب ها 

مشخص نیست.
صفربیگی با اشــاره به دیگر کتاب در دســت تألیفش بیان کرد: یک 
مجموعــه رباعی با موضوع »مادر« آماده کــرده ام، اما هنوز عنوان و 

انتشارات این کتاب هم مشخص نیست.

 »ترور ۹۷«  حامد زمانی در گفت و گو با علی محمد مؤدب 

هنر باید به اصلاح اجتماعی بپردازد

حبیب الله صادقی به فرهنگستان هنر پیوست
باشگاه خبرنگاران: در پی تشکیل گروه هنرهای تجسمی فرهنگستان هنر، حبیب الله 
صادقی از نقاشان برجسته کشورمان به پیشنهاد مصطفی گودرزی، رئیس گروه هنرهای 
تجسمی و با حکم علیرضا اسماعیلی، سرپرست فرهنگستان هنر، به عضویت این گروه 
در آمد.حبیب الله صادقی دانش آموخته رشته نقاشی از دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه 
تهران است و کارشناسی ارشد این رشته و دکترای پژوهش هنر از دانشگاه تربیت مدرس 
دارد و عضو هیئت علمی دانشکده هنرهای زیباست.مدیر کل هنرهای تجسمی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، عضویت در کمیته هنر شورای عالی انقلاب فرهنگی، عضویت 
در شورای مجسمه سازی وزارت ارشــاد اسلامی، دبیر سه دوره دو سالانه نقاشی جهان 
اســلام و همچنین شرکت در نمایشگاه های مختلف داخلی و خارجی و دبیری و داوری 

نمایشگاه های هنرهای تجسمی و... از جمله سوابق اجرایی صادقی به شمار می رود. 

آشنایی با هنر عَلَم سازی در گالری فرشته تهران
باشگاه خبرنگاران: نمایشگاه انفرادی »این یادگار خون سرو است« به یاد صفرعلی 
بهرام نیاکان با آثاری از امیر کبیرنژاد در گالری فرشــته برگزار می شود.این نمایشگاه 
با آثاری از امیر کبیرنژاد در حوزه هنر عَلمَ سازی و فرم آشنای سرو در آن است. هنر 
علم سازی که پیشینه ای بسیار طولانی در ایران دارد در حقیقت ریشه در آیین باستانی 
ســوگ سیاوش داشــته و نقش مایه های آن در نگاره های کهن ایرانی به وفور دیده 
می شود. این نمایشگاه تلاشی است برای بهتر دیده شدن این فرم های قدیمی با حفظ 
ساختاری که ریشه در بطن آیین سوگ سیاوش دارد.از آنجا که استاد صفرعلی بهرام 
نیاکان فولادگر را می توان یگانه علم ساز دوران معاصر نام نهاد، این نمایشگاه تقدیم به 

یاد و خاطره ایشان خواهد شد.

هنرهای تجسمی

هنرهای تجسمی

 ادب و هنر/ خدیجه زمانیان  به مناســبت 
حمله تروریســتی در جریان رژه نیروهای مسلح 
در اهواز و شهادت تعدادی از هموطنانمان در این 
واقعه، قطعه موســیقی »ترور ۹7« با خوانندگی 
حامد زمانی منتشر شــد. این قطعه موسیقی با 
ترانــه ای از علی محمد مــؤدب و تنظیم حامد 
برادران توسط بنیاد هابیلیان تهیه شده است. به 
گفته علی محمد مؤدب این کلیپ از قبل تولید 
شده بود، اما در زمان حادثه تروریستی که در اهواز 

رخ داد در فضای مجازی منتشر شد. 
به انگیزه انتشار این قطعه موسیقی با علی محمد 
مؤدب ترانه سرای این کلیپ در خصوص چگونگی 
تولید ترانه این قطعه صحبت کردیم. مؤدب ابتدا 
از چگونگی ســاخت ایــن کلیــپ و در ادامه از 
دغدغه هایش گفت. دغدغه هایــی که به عنوان 
شــاعر ذهن او را درگیر کرده و همیشه به دنبال 

ابزاری است تا آن ها را بیان کند. 
علی محمد مؤدب متولد 1355 تربت جام، شاعر 
و نویسنده معاصر ایرانی است. »عاشقانه های پسر 
نوح«، »ســفر بمباران«، »کهکشــان چهره ها«، 
»مرده هــای حرفــه ای«، »الف هــای غلــط«، 
»همین قدر می فهمیــدم از جنگ«، »روضه در 
تکیه پروتستان ها« و »دســت خون« از جمله 
مجموعه های شــعری اوست. آثار مؤدب غالباً در 
حوزه شعر سپید، نیمایی و کلاسیک دسته بندی 
می شوند. آثار او تا کنون نامزد جایزه کتاب سال 
جمهــوری اســلامی ایران، نامــزد بخش جوان 
نخستین جشنواره شعر فجر و برگزیده کتاب سال 
دفتر شعر جوان شده اند. مؤدب اکنون مدیرعامل 

مؤسسه شهرستان ادب است.
در ادامه گفت وگوی ما را با این شاعر می خوانید. 

چه شــد که کلیپ »ترور ۹۷« تولید شد و 
انگیزه های ســاخت چنین قطعه موسیقی 

چه بود؟
قرار بود ترانه ای برای شــهدای ترور سروده شود 
که هم ساده و قابل ترجمه باشد تا در عین حال 
که اثر فارسی است براحتی هم به زبان انگلیسی 
ترجمه شود و هم مفهوم ترور را منتقل کند. ایران 
یکی از قربانیان جدی ترور است و اتفاقاً دشمنان 
ما را به تروریست بودن متهم می کنند، در حالی 
که ما قربانی ترور هستیم. وقتی این مسئله مطرح 
شد من کتاب هایی خواندم و کتابی را که حاوی 
فهرست شــهدای ترور بود گرفتم و دیدم چقدر 
ما فراموشکاریم و براحتی وحشتی که در نتیجه 
ترورهای مکرر برای همه بــه وجود آمده بود را 
فرامــوش کرده ایم. هنر می توانــد همه این ها را 
روایت کند تا تاریخ را به ما یادآوری کند. دغدغه 
ما در تولیــد این کلیپ همین یــادآوری تاریخ 
فراموش شــده بود. به هر حال ترورهایی که در 
ایران انجام شــد، برای بعضی دولت ها و کشورها 
خوشــایند بود و حتی حمایت هم می کردند تا 

اینکه تفکر ترور وارد همان کشورها شد و به همان 
حامیان هم ضربه زد. 

در ایران آدم های بی گناه زیادی قربانی ترور شدند، 
رئیس جمهور، نخست وزیر، رئیس قوه قضائیه و 
مردم عادی قربانی ترور شدند و متأسفانه جامعه 

ما همه را فراموش کرده است.

پس یادآوری ترورهای مکرر در ایران یکی از 
اهداف تولید این قطعه بوده است؟

بله! یکی از دغدغه های تولید این کلیپ یادآوری 
بخشــی از تاریخ ایران و گفتــن این حرف ها و 
دغدغه ها بود. بخشی از ترانه هم گویای این مطلب 
است که ترور برای عده ای خوشایند بود و از این 
جریان حمایت می کردند، اما وقتی همین تفکر 
وارد کشورهای دیگر شد به همان کشورها صدمه 
زد و به خود حامیان برگشت. این اثر چون ترجمه 
هم شده امیدوارم خوب توزیع شود و در آن طرف 

هم به هر حال این صدا شنیده شود.

آقای مؤدب به عنوان شــاعر، دغدغه های 
شــما در مواجهه با مســائل و مشکلات 
اجتماعی امروز جامعه چیست و یک هنرمند 
چه طور می تواند در مقابل مسائل اینچنینی 

واکنش نشان دهد؟ 
علاقه دارم وارد حوزه کارهای موســیقیایی برای 
عدالتخواهی و اصلاح اجتماعی شــوم. به نظرم 
ما در زمینه نقد اشــرافیت نیــاز به فعالیت های 
فرهنگــی داریم. کــم کاری هــا، تنبلی ها و بی 
عرضگی ها آســیب های جامعه ماســت که باید 
هشدار داده شود. جریان جدی که آمر به معروف 

و ناهی از منکر در حوزه های مختلف باشد، نداریم؛ 
چــون فکر می کنیم امر به معروف ونهی از منکر 
فقط در حجــاب صدق می کند، در حالی که امر 
به معروف و نهی از منکــر باید بیش از هر چیز 
در حوزه قدرت باشــد. باید حتی خودمان را در 
زمینه رفتارها و حقوق به عنوان شهروندان عادی 
نقد کنیم. به ظاهر شاید ما مردم مدام، خودمان 
را طلبکار می دانیــم، ولی خیلی جاها رفتارهای 
ماست که آســیب های جدی به کشور و زندگی 
اجتماعی ما می زند. ما به عنوان هنرمند باید به 
همه این مسائل واکنش نشان دهیم. واکنش هایی 
رو به جلو و هشدار دهنده؛ مثلاً در زمینه ارزش 
و مفهوم کار و مفهوم همت و تلاش. چون نســل 
جدید همه حواســش به مصرف و داشتن است 
و اصلاً از تولید، لذت نمی برد. نظام آموزشــی ما 
بیکار اســت، همه حواس نسل جدید به مصرف 
است، حتی زمینه صفحه های گوشی و کامپیوتر ها 
پر است از عکس های ماشین، یعنی ذهن جوان 
امروز ذهن مصرف گرایی است. در حالی که نسل 
ما از کار کردن، عرق ریختن و تلاش کردن لذت 
می برد. من خودم سال ها کشاورزی کردم و لذت 
کشــاورزی را درک کردم، اما نسل امروز معنا و 
ارزش تولید را نمی داند. این مسائل متأسفانه نه 
در نظام آموزشی ما جایی دارد و نه در دانشگاه ها.

آنچه وجــود دارد، فقط مطالبه گری اســت که 
باز همــان هم معطوف به مصرف اســت. حتی 
نامزدهای ریاست جمهوری هم در زمان انتخابات 
مانند فروشنده با مردم برخورد می کنند که من 
این را ارزان تر می دهم یا فلان چیز را راحت تر در 
اختیار شــما قرار می دهم، در حالی که مجموعه 

کشور باید به ســمت شناسایی و حل مشکلات 
کشور برود و دنبال راه حل باشد. هنر و هنرمند 

می تواند در این زمینه ها وارد شود. 

شما در کدام حوزه های اینچنینی به عنوان 
شاعر ورود کرده اید؟

من تا جایی کــه بتوانم در این حوزه ها به عنوان 
شاعر وارد می شــوم؛ مثلاً میان نوحه های محرم 
بیتی می گذارم که آقای دکتر مطیعی می خواند، 
اما در عرصه موسیقی برای تولید نیازمند حمایت 
هستیم..به هر حال بعد از تجربه طولانی مطالعه 
دانشــگاهی و اجتماعی و نگاهی کــه به عنوان 
شاعر به جامعه ام داشــته ام و یادداشت کرده ام و 
جاهایی به عنوان شاعر گریه کرده ام یا خندیده ام، 
حرف هایــی دارم که بایــد در قالب های هنری 
پرمخاطب ارائه شــوند، اما متأســفانه مدیریت 
صنعت تولید فرهنگی ما به سمت دیگری است و 
موسیقی در محدوده سرگرمی صرف و جمله های 
تکراری مانده است. خلاصه 10 سال موسیقی ما 
»برو! دیگه دوستت ندارم « است! یا برداشت های 
ضعیــف و کارهای ضعیفی که با توجه به ادبیات 
کلاسیک ما بازتولید می شود که خیلی مناسبتی با 
زندگی امروز ندارد، حتی اگر عرفانی هم قرار است 
در آثار ادبی و هنری ما گفته شــود، باید عرفان 
امروزین باشد، مطمئناً عارف امروز، عالم را جور 
دیگری می بیند و می فهمد. اما در همین عرفان 
هم همان مســائلی که مولوی گفته دوباره تکرار 
می شود. اگر آن حرف ها در زمانه ای برای مولوی 
فضیلت بوده، برای کسی که امروز آن را بازگویی 
می کند فضیلت نیست و باید کار تازه کرد، دغدغه 

من این است در این زمینه ها کار کنم. 
به طور کلی در شرایط فرهنگی امروز، هنر 
می تواند تأثیر خــودش را در تغییر فضای 

جامعه داشته باشد؟ 
قطعــاً می تواند. مصداق بارز آن در تجربه تمدنی 
غرب موسیقی THE WHaLL است که سیستم 
آموزشــی را نقد می کند و مســائل را به چالش 
می کشــد که این موســیقی می تواند سرمنشأ 
اتفاقاتی شود.هنر در جامعه ما هم همین کارکرد 
را داشته است. در ســال های دفاع مقدس هنر، 
مــردم را آگاه می کند و آن ها را وارد صحنه دفاع 
می کند، چه در شــعر و مداحــی و نوحه و چه 
در آثار هنری ای که در آثار موســیقی و ســینما 
کنش اجتماعــی دارد و موجــب حفظ زندگی 
و بقای جامعه می شــود. ولی در دوره هایی هنر 
در ســایه می ایستد و تنبل می شود و به نشخوار 
گذشته خودش عادت می کند. اگر اکنون بهترین 
خوانندگان ما در موسیقی سنتی و مدرن می آیند 
و آثار گذشته را فقط بازخوانی کنند، در حقیقت 
توانشان را به هدر می دهند؛ چون آن اثر کلاسیک 
که در ادبیات گذشته ما تولید شده و به مقتضای 
آن زمان بوده است این موسیقی خدمتی نمی کند 
بــه فرهنگ و جامعه و آمــوزش و در حوزه های 
مختلف حتی گاهی آسیب زاســت، در حالی که 
هنر موسیقی در ذات خودش می تواند کارکردهای 
خوبی داشته باشد، مکمل نظام آموزشی، فرهنگی، 
اقتصادی و رسانه ای ما باشد. اکنون چند موسیقی 
در حوزه های فرهنگ، آموزش و پرورش، فســاد 
اقتصادی تولید شده است؟ در حالی که می توان 
ضعف ها و اشتباهات در هر حوزه را با هنر هشدار 
داد! و یا شــور و امید ایجاد کرد. در این شــرایط 
هنرمند، شــاعر و متفکر مانند یک طبیب حتماً 
می تواند درمانگر باشد، اما متأسفانه هنر فقط در 
حوزه های خاص مثل دفاع مقدس وارد شده است. 
به نظر من با توجه به این وضعیت ما که در هجوم 
دشمنان داخلی و خارجی هستیم باید هوشیاری 
و تحرک و دقت تاکتیکی بیشــتری از خودمان 
نشان دهیم، اما متأسفانه مراکز هنری ما که دست 
به تولید موسیقی می زنند، موسیقی خموده ومرده 

و ناکارآمد تولید می کنند. 

آنچه می خوانید

قرار بود ترانه ای برای شهدای 
ترور ســروده شــود کــه هم 
ساده و قابل ترجمه باشد تا در 
عین حال که اثر فارسی است 
براحتی هم به زبان انگلیسی 
ترجمه شود و هم مفهوم ترور 

را منتقل کند



پنجشنبه  5 مهر 1397
15 17 محرم 1440 27 سپتامبر 2018  سال سى و يكم  شماره 8791 

يادواره

دلنوشته شهاب حسينى براى كارگردان «شوق پرواز» 
خبرگزارى جوان: شهاب حسينى 
بازيگر ســينما و تلويزيون كه در 
سريال «شوق پرواز» با يداالله صمدى 
همكارى داشت، دلنوشته اى را به 

ياد او منتشر كرد. 
او كه در سريال «شوق پرواز» با بازى 
در نقش شــهيد بابايى با يداالله صمدى همكارى داشت با انتشار پستى 

براى او نوشت:
يــاد باد آن روزگارى كه در كنار يكديگر شــوق پرواز را تجربه كرديم؛ و 

بالاخره شوق پرواز شما را به دل آسمان كشيد.
آرزوى آرامش جاودان براى روح بلند پرواز شما و صبر براى عزيزان نشسته 

بر سوگ شما. آمين.
 

يكى از بهترين مدير عامل هاى خانه سينما بود
سيما و سينما: پس از درگذشت 
يداالله صمدى كارگردان نام آشناى 
سينما، رسول صدر عاملى در پست 
اينســتاى خود با انتشار عكسى از 
وى، در مورد ايــن كارگردان تازه 

درگذشته نوشت: 
رفيق و همراه و همكاري بسيار عزيز و گرامي بود و هست و يكي از همان 
چند نفر آغاز كننده هاي دهه شصت كه اگر نبود شايد امروز اصلاً سينماي 
ايرانمان نبود، فيلمساز خوب و تأثيرگذار و يكي از بهترين مدير عامل هاي 
خانه سينما كه در زمان مديريتش بسياري از همكارانمان خانه دار شدند، 
يداالله صمدي عزيز. همچنين هنرمندانى مانند پرويز پرســتويى، آتيلا 
پسيانى، شهره سلطانى، مجيدمظفرى و ... فوت ناگهانى اين هنرمند را به 

خانواده سينما تسليت گفتند.

 «خارج از كادر» با يداالله صمدى
تســنيم: بازپخش برنامه «خارج 
از كادر» در روايــت زندگى زنده ياد 
يداالله صمــدى از زبــان خودش، 
جمعه ششم مهر روى آنتن شبكه 
كانال  مى رود.  فارســى»  «آى فيلم 
فارســى اين شــبكه، ايــن هفته 
بازپخش خارج از كادر با حضور زنده ياد يداالله صمدى را در بزرگداشت اين 

كارگردان و فيلمنامه نويس بزرگ كشورمان نمايش مى دهد.
«خارج از كادر» به تهيه كنندگى عاطفه خالدى، جمعه ششم شهريور ساعت 
22:30 روى آنتن مى رود. تكرار آن نيز در ساعت 06:30 روز شنبه خواهد 

بود.

خــبر

حمله تروريستى اهواز در «360 درجه» 
تسنيم: هفتمين قسمت از فصل 
دوم برنامه تلويزيونى «360 درجه» 
به ماجراى حمله تروريســتى در 
مراسم رژه نيروهاى مسلح در اهواز 
و شهادت مردم و سربازان بى گناه 

مى پردازد.
به گزارش روابط عمومى شــبكه مستند ســيما، صداى تيراندازى هاى 
ناگهانى و پشت سر هم در مراسم رژه نيروهاى مسلح در اهواز خيلى زود 
رســانه هاى ايران و جهان را پر كرد. تروريست ها جايگاه محل سخنرانى، 
جايگاه مردم عادى و يگان هاى رژه رونده را هدف قرار دادند كه منجر به 
كشته و زخمى  شــدن تعدادى از سربازان شد. گروهك الاحوازيه اولين 
گروهى بود كه مسئوليت اقدام تروريستى اهواز را بر عهده گرفت و بعد از 

آن داعش هم به جمع مسئولان حمله اضافه شد.
بعد از پيروزى انقلاب اســلامى، با نيرنگ دشمنان، گروهك هاى زيادى 
علم تجزيه  طلبى را در كشور بلند كردند. در اين ميان، گروهى از عوامل 
وهابى با نام جبهه خلق عرب با بمب گذارى، ترور و اقدامات تروريستى در 
منطقه خرمشهر به كشتار مردم اقدام كردند. گروه الاحوازيه با تمسك به 
قوم گرايى عربى اعتقاد دارند كه از سال 1925 ميلادى، فارس ها منطقه 

الاحواز را اشغال كرده و اكنون بايد فارس ها به اشغال اهواز پايان دهند.
اين قسمت از برنامه «360 درجه»، ضمن مرورى بر اتفاقات تروريستى شهر 
اهواز به معرفى گروه الاحوازيه و تاريخچه آن مى پردازد و نظر كارشناسان 
ايــن حوزه را در مورد اين اتفاق منعكس مى كند. «360 درجه» مجموعه 
مستندهاى اجتماعى، فرهنگى و سياســى است كه با توجه به اتفاقات 
و ســوژه هاى مهم هر هفته با تهيه كنندگــى و كارگردانى محمدهادى 
نعمت اللهى، ساعت 21:30 جمعه ها از شبكه مستند سيما پخش مى شود.

 
«رمزعبور» شبكه چهار براى «روايت حماسه»

تسنيم: «روايــت حماسه» و «رمز 
عبور» عناوين دو ويژه برنامه جديد 
گروه سياسى شــبكه چهار براى 

هفته دفاع مقدس است. 
گروه سياسى شــبكه چهار سيما 
براى دو روز پايانى هفته دو مستند 
گزارشى «روايت حماسه» و «رمز عبور» را ويژه هفته دفاع مقدس تدارك 
ديده است. «روايت حماسه» به تهيه كنندگى و كارگردانى محمد جبارزاده 
پنجشنبه و جمعه ســاعت 15:40 از شبكه چهار سيما پخش مى شود. 
در اين ويژه برنامه كه در قالب مســتند گزارشى تهيه و توليد شده است 
پيشرفت موشكى ايران از زمان جنگ تا كنون به تصوير كشيده مى شود. 
گفت وگو با فرماندهان هوافضاى سپاه،گفت و گو با سردار صفوى و سردار 
حاجى  زاده از جمله بخش هاى اين مســتند است. همچنين پخش يك 
مصاحبه آرشــيوى با شهيد تهرانى مقدم در خصوص پيشرفت موشكى 

ايران يكى ديگر از بخش هاى اين برنامه است.
«رمز عبور» به تهيه كنندگى فرج آلادين در دو قسمت پنجشنبه ساعت 
22 و جمعه ســاعت 22:30 پخش مى شــود.اين مســتند نيز در قالب 
گزارشــى با چهار فرمانده دفاع مقدس سردارافشار، سردار غلامى، سردار 
مهرپويا و سردار مولايى در خصوص مديريت جهادى در زمان جنگ به 

گفت و گو مى پردازد.

 سيما و سينما/ زهره كهندل   خبر كوتاه بود 
و تكان دهنده، همچون ديگر خبرهاى درگذشت. 
غروب سوم مهر، يداالله صمدى كارگردان سينما و 
تلويزيون در ســن 66 سالگى از دنيا رفت. همين 
چند وقت پيش بود كه فرزند مرحوم ضياءالدين 
درى در مراسم تشييع پدرش براى اين كارگردان 
آرزوى ســلامتى و طول عمر كرد. او كه مانند آن 
كارگردان فقيد از بيمارى كبد رنج مى برد، پس از 
پيوند كبد، احوالش رو به بهبودى بود و همچنان 
تحت مراقبت، اما به يك باره خبر درگذشــت او 

را شنيديم. 

 طبع آزمايى در چند ژانر
شروع فعاليت يداالله صمدى در سينما با دستيارى 
نصرت االله كريمى آغاز كرد. او در فيلم هاى «دست 
شيطان» حسين زندباف و «دادشاه» حبيب كاوش 
دســتيار كارگردان بود و در ســال 1363 اولين 
فيلمش را با نام «مردى كه زياد مى دانست» ساخت. 
اين فيلم كه اوليــن فيلم طنز پس از انقلاب بود 
در زمان خود بسيار مورد توجه قرار گرفت. البته 
صمدى در ادامه تنها به عنوان يك فيلمساز در ژانر 
كمدى به فعاليت نپرداخت و ژانرهاى ديگرى را 
هم تجربه كرد. يكى از مهم ترين ويژگى هاى آثار 
بعدى او توجه به فرهنگ بومى آذرى و اســتفاده 
از داستان هاى اصيل اين سرزمين بود كه حاصل 
آن در فيلم هاى بعدى او مانند «اتوبوس» (1364)، 
«ســاوالان» (1368)، «دمرل» (1372) و «ساراى» 
(1376) ديد. مخاطبان دهه شصت فيلم «اتوبوس» 
و بازى مرحوم «هادى اسلامى» را بخوبى در خاطر 
دارند. اين فيلم به عنــوان يكى از پرفروش ترين 
فيلم هاى دهه شصت نيز شناخته مى شود. طبع 
آزمايى او در سينما تنها به اين حوزه محدود نشد 
و صمدى در دوران كارى خود به حوزه سينماى 
راونشناختى هم وارد شد. حاصل اين طبع آزمايى 
فيلم ايستگاه (1366) بود كه به اعتقاد عده اى از 
كارشناســان بى ترديد يكى از بهترين تريلرهاى 
روانشــناختى ســينماى پس از انقلاب است. او 
در ادامه فعاليتش مجدد به ســينماى كمدى باز 
گشت و موفق به خلق آثارى چون آپارتمان شماره 
13 (1369)، دو نفــر و نصفى (1370) و معجزه 
خنده (1375) شد. كه از اين ميان فيلم «آپارتمان 
شماره 13»، جايزه سيمرغ بلورين بهترين فيلم و 
فيلمنامه را در سال 69 از جشنواره فجر دريافت 
كــرد و فيلم دو نفر و نصفى هم در زمان اكران با 
اقبال مخاطب مواجه شد. صمدى در در دهه 80 
نيز آثارى چون بانوى من (1381) و شهرآشــوب 

(1384) را كارگردانى كرد. 

 «شوق پرواز» قسمتش بود
آخرين فيلمش در ســينما هم با نــام «پدر آن 
ديگرى» در ســال 93 ســاخته شد. او همچنين 
كارگردانى دو سريال «شوق پرواز» و «هفت سين» 
را بر عهده داشته اســت كه سريال «شوق پرواز» 

يكى از آثار ماندگار او در تاريخ تلويزيون اســت. 
سعيد كريمى دستيار و داماد اين كارگردان فقيد 
مى گويد: يداالله صمدى هميشه با اعتقاد مى گفت 
«شوق پرواز» قسمتش شــده، چون قسمت شد 
همه كاراكترها و عوامل به خوبى در كنار هم قرار 
گرفتند. جالب است بدانيد وقتى اين كار به يداالله 
صمدى پيشنهاد شد او به جهت تجربه كم در اين 
حوزه با اكراه آن را پذيرفت، چون هميشه دوست 
داشت كارى كه قبول مى كند با تمام پرداخت هاى 

مطلوب و استاندارد ساخته و پرداخته شوند.
به گفته او، وقتى فيلمنامه را يداالله صمدى خواند 
آن قدر خوب نوشــته شده بود كه اين كارگردان 
پيشكسوت سينما و تلويزيون را دلباخته خودش 
كرد. به همين خاطر با تمام قوا پاى اين كار ايستاد. 
يكى از نقاط قوت سريال «شوق پرواز» اين بود كه 
اصلاً درباره نمايش قهرمان داســتان كه شــهيد 
بابايى باشد دنبال اغراق هاى كليشه اى و مرسوم 
نبود. چون بيننده بــا اين نگاه هاى مصنوعى كه 

از ابتدا انگار شــهيد آســمانى مادرزاد بوده، هيچ 
همزادپندارى پيدا نمى كند و اگر «شــوق پرواز» 
به عنوان يك ســريال پربيننــده از نگاه مردمى 
در دهه 80 انتخاب شــد، چون عارى از اين نوع 
پرداخت هاى كليشــه اى بود. كريمى خاطرنشان 
مى كند: كارى درباره شهيد بروجردى هم به يداالله 
صمدى پيشنهاد شــد، اما خودش خواست يك 
فاصله اى ميان «شوق پرواز» بيفتد تا نوع پرداخت  
تكرارى و كليشه اى نشود. در ادامه هم كار شهيد 
باكرى به ايشان پيشنهاد شد كه بسيار استقبال 
كرد، چون هم در جريان خصوصيت هاى رفتارى، 
اخلاقى و سبك زندگى اين شهيد بود و هم قرابت 
زادگاهى با هم دارند، اما اجل مهلت نداد تا يداالله 
صمدى بتواند تحفه ديگرى هم براى دنياى تصوير 
داشته باشد و شهيد باكرى را هم به تصوير بكشد.

  خوش اخلاق و منظم بود
كوروش تهامى، بازيگر سريال «شوق پرواز» درباره 
تجربه همكارى اش با زنده ياد صمدى به خبرنگار 
ما مى گويد: كارگردان بســيار خــوب، مهربان و 
بااخلاقى را از دست داديم و طبق معمول كه يك 
نفر مى رود، همه دربــاره او صحبت مى كنند در 
حالى كه طى مدتى كه آقاى صمدى كار نمى كرد، 
كسى ســراغى از ايشان نمى گرفت كه چرا كمتر 
كار مى كند. او با بيان اينكه زنده ياد صمدى، بسيار 
متين و خوش اخلاق بود، خاطرنشان مى كند: در 
كارهاى ســخت و طولانى مهم است كارگردان 
بتواند با عوامل، رفتارى داشته باشد كه بسيارى او 
را دوست داشته باشند تا مدت زيادى در كنار هم 
كار كنند، آقاى صمدى چنين خصوصيتى داشت، 
در واقع خوش اخلاق بــودن از خصلت هاى بارز 

ايشان بود. تهامى ادامه مى دهد: من حدود 4 ماه 
با ايشان در سريال «شوق پرواز» همكارى داشتم، 
بسيار اهل گفت و گو بود و ايده ها را مى پذيرفت. 
آدمى نبود كه بگويد فقط حرف من بايد اجرا شود 
بلكه به نظرات عوامل و بازيگران توجه مى كرد و 
اگر آن نظر و ايده به پيشبرد كار كمك مى كرد، از 

آن استقبال مى كرد. 
به گفته اين بازيگر، يداالله صمدى كارگردان دقيقى 

بود و نظم و انضباط خاصى در كار داشت. 
او با تأكيــد بر اينكه مرحوم صمــدى از خوش 
اخلاق ترين كارگردان هاى ســينما بــود، يادآور 
مى شــود: كارگردانى بى حاشــيه بــود كه همه 
توجهــش را روى كارش متمركــز مى كرد. از آن 
دســته كارگردان هايى بود كه همه فكرش روى 
كارش متمركز بود و تلاش مى كرد كه آثار خوبى 
از خودشان چه در سينما و چه تلويزيون به جاى 
بگذارند كه كارنامه پربار هنرى ايشــان نشــان 

مى دهد، اين اتفاق افتاده است.

او با اشــاره به همكارى پرخاطــره اش با زنده ياد 
صمدى در سريال «شــوق پرواز» مى گويد: گروه 
بسيار حرفه اى بودند و تكليف همه ما براى انجام 
كار روشن بود، ايشان روى كيفيت كار دقت نظر 
داشت، اما سختگيرى نداشت بلكه با عوامل درباره 

بهتر شدن كار، بسيار صحبت مى كرد.

  قدر هنرمندانمان را نمى دانيم
به گفته تهامى، پروژه «شــوق پرواز» با كارگردان 
و عواملى حرفه اى ســاخته شــد كه هر كســى 
مى دانست چكار بايد بكند، اين سبب شده بود تا 

كار براى عوامل، لذت بخش و آموزنده شود. 
او با اشــاره به انتخاب درست و بجاى بازيگران در 
اين سريال خاطرنشان مى كند: زنده ياد صمدى 
شناخت خوبى از توان بازيگران داشت و بر مبناى 
توانايى و ظرفيت هاى بازيگران، دست آن ها را در 
بازى باز مى گذاشــت. من بازى در سريال «شوق 
پرواز» را بسيار دوست داشتم چون تجربه همكارى 

با يداالله صمدى بسيار بيادماندنى و خوب است.
اين بازيگر معتقد اســت كه قدر هنرمندانمان را 
نمى دانيم و وقتى از دستشان مى دهيم، به يادشان 
مى افتيم در حالى كه در زمان حياتشان، قدر آن ها 
را نمى شناســيم. متأسفانه يكى از كارگردان هاى 

خوب كشورمان را از دست داديم. 
مريم ســعادت، بازيگر پيشكسوت كشورمان كه 
تجربه بازى در فيلم «پدر آن ديگرى» را با زنده ياد 
صمدى داشته است، به خبرنگار ما مى گويد: من 
پيش از همكارى در اين فيلم سينمايى، ايشان را 
مى شناختم چون با دخترشان در تئاتر كار كرده 
بودم. با هم آشــنا بوديم اما همكارى نداشتيم تا 
اينكــه بازى در فيلم «پــدر آن ديگرى» را به من 
پيشــنهاد كردند. وقتى با ايشان همكارى كردم، 

متوجه شخصيت متواضع ايشان شدم. 
او ادامه مى دهد: آقاى صمدى با اينكه جوان نبود 
اما روحيه جوان و پرجنب و جوشى داشت كه در 
عوامل براى كار، ايجاد انگيزه مى كرد. كارگردانى 
باروحيه، بى تكلف، ساده و مطلوبى بود كه خاطره 
خوشــى از همكارى با ايشان داشتم. مدتى كه با 
ايشان و گروهشان همكارى مى كردم برايم بسيار 
لذت بخش بود و زمانى كه متوجه شــدم ايشان 
فوت كردند واقعا شــوكه شــدم چون انتظارش 
را نداشــتم. به گفته ســعادت، مرحوم صمدى 
روحيه اى انتقاد پذير داشت كه به نظرات ديگران 
با دقت گوش مى داد و اگر ايده اى كارگشا از عوامل 
مى شــنيد، آن را اجرا مى كرد. آدم منضبطى بود، 
اما اين نظم داشتن به معناى اين نبود كه فضاى 
كارى خشك شــود بلكه اين نظم در عوامل كار، 
درونى شده بود و فضايى صميمى همراه با احترام 

در گروه ايجاد مى كرد. 
او يادآور مى شــود: هــر كــدام از كارگردان ها و 
پيشكسوتان عرصه هنر كه دنيا را ترك مى كنند 
جايشــان خالى مى شود و فقط آه و حسرت براى 

اهالى و دوستداران سينما باقى مى گذارد.

برش

كارگردانى بى حاشــيه بود كه همه 
توجهــش را روى كارش متمركــز 
مى كرد. از آن دسته كارگردان هايى 
بود كــه همه فكــرش روى كارش 
متمركز بود و تلاش مى كرد كه آثار 
خوبى از خودشــان چه در ســينما و 
چه تلويزيون بــه جاى بگذارند. كه 
كارنامه پربار هنرى ايشــان نشان 

مى دهد، اين اتفاق افتاده است

برش

بــا اينكه جــوان نبود امــا روحيه 
جوان و پرجنب و جوشــى داشت 
كــه در عوامــل بــراى كار، ايجاد 
كارگردانــى  مى كــرد.  انگيــزه 
باروحيه، بى تكلف، ساده و مطلوبى 
بود كه خاطره خوشى از همكارى با 
ايشان داشتم. مدتى كه با ايشان 
و گروهشــان همــكارى مى كردم 

برايم بسيار لذت بخش بود

سيما و سينما

يادى از يداالله صمدى، كارگردان فقيد سينماى كشورمان

«شوق پرواز»آقاى كارگردان

گزارش

سيما و سينما: تلويزيــون با مجموعه اى از فيلم هايى در 
ژانر دفاع مقدس به استقبال پايان هفته مى رود. فيلم هاى 
سينمايى و تلويزيونى «خط مقدم»، «آوان»، «شيخ شريف»، 
«نخل هاى ســربى»، «تو مى مانى»، «مهاجر»، «ســرزمين 
خورشــيد»، «ديده بان»، «دلبرى»، «راديو آبادان»، «كودك 
و فرشــته»، «هيوا»، «نامه هايى به خدا»، «پرواز در شــب» 
پنجشنبه و جمعه 5 و 6 مهر ماه از شبكه هاى سيما روى 
آنتن مى روند. در بين اين آثار چند اثر ماندگار از كارگردانان 
مطرح كشورمان ديده مى شــود. اگر دوست داريد با اين 
فيلم هاى مانــدگار خاطره بازى كنيد، مى توانيد از فرصت 

آخر هفته بهره ببريد. 

  فيلمى كه حرف حزب االله را زده است
فيلم سينمايى «مهاجر» به كارگردانى ابراهيم حاتمى كيا، 
جمعه 6 مهر ماه ساعت 10 به روى آنتن شبكه سه سيما 

مى رود.
در خلاصه داســتان فيلم آمده اســت: هواپيماهاى بدون 
سرنشــين مهاجر كه از روى زمين كنترل مى شود جهت 
انجام عملياتى شناســايى در پشت خطوط دشمن به كار 
گرفته مى شوند. به دليل برد محدود دستگاه كنترل، خلبانان 
در دو ايســتگاه مقابل، رودرروى هم و در خطوط دشمن 
مستقر مى شوند. خلبانى كه به خطوط دشمن نفوذ كرده، 
در حالى كه با دشــمن درگير مى شود، با مهارت عمليات 
شناسايى را انجام مى دهد و هواپيما را در هوا تحويل خلبان 
دوم مى دهد. در حالى كه خود در آخرين لحظات كشــته 

مى شود.
مهاجر فيلمى به كارگردانى و نويسندگى ابراهيم حاتمى كيا 
ساخته سال 1368 است.اين فيلم در تاريخ 6 تير 1369 در 
سينماهاى ايران اكران شده است. يكى از نكات قابل توجه 
اين فيلم بــازى خود حاتمى كيا در اين فيلم و همچنين 
بازى ابراهيم اصغرزاده است. حاتمى كيا در مصاحبه اى با 
نشريه مثلث در سال 95 با اشاره به نوشتن فيلمنامه اين كار 
در زمان ارتحال امام خمينى(ره) اثر را نقد دوران سازندگى 

دانسته است. 
«شــهيد آوينى»  در نقد فيلم «مهاجر» ساخته حاتمى كيا 
اين چنين مى نويسد: مخاطب اين فيلم فلاسفه و روشنفكرها 
نيستند، مردم هستند و اگر ما بخواهيم مطلبى را با فشار 
فلسفه از درون فيلم بيرون بكشيم، به فيلم «مهاجر» ظلم 
كرده ايم  ـ اگرچه قابليت را دارد و مثلاً درباره نگاه فلسفى 
حاتمى كيا به «ابزار» و «تكنولوژى» مى  توان مقاله ها نوشت، 
چرا كه او به پهپاد مثل يك وسيله بى جان نگاه نمى كند؛ 
پهپاد جان مى گيرد، روح اســد و علــى و اصغر و غفور در 
آن مى دمد و اصلاً از همان آغاز كار زنده اســت. در تفكر 
حاتمى كيا نه تنها انســان ها ابزار تكنولوژى نيستند، بلكه 
«وسيله» جان دارد. در فيلم هاى حاتمى كيا همه چيز زنده 
است. فى المثل نى محمود را به ياد بياوريد كه زنده است. 
رابطه محمود با نى اش، رابطه انسان با يك وسيله بى جان 
نيست، رابطه غريب دورمانده اى است كه با همدم خويش 
راز مى گويد.حاتمى كيا با روح اشيا سر و كار دارد نه با جسم 
آن ها، و اين مستلزم نحوه «رازدانى و رازدارى» است كه اصلاً 

مردم اين روزگار سيطره  تكنيك و سلطنت ابزار سال هاست 
كه با آن غريبه اند و بگذاريد راســتش را بگويم: سينما نيز 
چه دشــوار قالب معرفتى چنين عارفانه واقع مى شود؛ اما 
شده است. حاتمى كيا توانسته است كه بر تكنيك پيچيده 
سينما غلبه كند، حجاب هاى تصنع و تكلف و صورت گرايى 
و انتلكتوئليسم را بدرد، از سطح عبور كند و به عمق برسد 

و با سينما همان حرفى را بزند كه «حزب االله» مى گويد.

 شناخت واقعى به جاى تزيين اتوبان ها
فيلم سينمايى «سرزمين خورشيد» به كارگردانى احمدرضا 
درويش، جمعه 6 مهر ماه ساعت 20: 19 از شبكه سه سيما 

پخش مى شود.
در خلاصه داســتان فيلم آمده اســت: با شــروع جنگ، 
بيمارســتانى در خرمشهر به محاصره دشمن در مى آيد و 
از هوا و زمين مورد هجوم قرار مى گيرد. محمد جهان آرا، 
فرمانده جوان سپاه خرمشهر، پيشنهاد مى كند مجروحان 
و پزشــكان با يك آمبولانس و لندرور، به دنبال جيپ به 
غنيمت گرفته شده كه در آن رزمندگان راه را باز مى كنند، 
از بيمارســتان خارج شوند. در شــهر، نيروهاى عراقى كه 
در حال تسخير شهر هستند، مقابل آن ها ظاهر مى شوند 
و رزمنــدگان براى نجات دادن سرنشــينان آمبولانس و 
لندرور، با عراقى ها درگير مى شوند و به شهادت مى رسند 

و سرنشينان لندرور نيز به اسارت گرفته مى شوند و …
احمد رضا درويش كه در كنار كارگردانى نويسنده اثر هم 
بود، « سرزمين خورشيد» را در سال 1375 ساخته است. 
خسرو شــكيبايى، گلچهره سجاديه، سعيد پورصميمى و 
محمود پاك نيت در فيلم سينمايى «سرزمين خورشيد» 
ايفاى نقش كرده اند. احمد رضا درويش اين اثر را دو سال 
پس از فيلم به يادماندنى «كيميا» و با حال و هواى همان 
اثر ساخت و هر چند نتوانست موفقيت «كيميا» را در بين 
مخاطبان تكرار كند، اما در زمان خود توجه بســيارى از 

منتقدان را جلب كرد. او در اين اثر به جاى توجه به اثرات 
بيرونى جنگ به اثرات درونى چند روى افراد پرداخت. خود 
او در مورد اين فيلم و لزوم شناخت افرادى كه درگير جنگ 
بوده اند، گفته است: اگر ما واقعيت اين چهره ها را نشناسيم 
و آن ها را به نســل آينده منتقل نكنيم، چهره  آن ها فقط 

تزيين كننده اتوبان هاى ما خواهند بود.

 اگر اين فيلم نبود
 از واقعيت جنگ آگاه نمى شديم

فيلم سينمايى «ديده بان» به كارگردانى ابراهيم حاتمى كيا، 
پنجشــنبه 5 مهر ماه ساعت 20:30 از شبكه چهار سيما 

روى آنتن مى رود.
در خلاصه داســتان فيلم آمده اســت: در جنگ ارتباط 
خط كمين با نيروهاى خودى توســط دشمن قطع شده 
و احتمال سقوط منطقه بسيار زياد است. مقابله و مقاومت 
نيروها در مقابل دشــمن نيازمنــد حضور ديده بان جهت 
هدايت آتش ســنگين است. عارفى براى پيوستن به خط 
كمين و ديده بانى بايد از مســيرى عبور كند كه زير آتش 

شديد دشمن عراقى قرار دارد.
مهرداد سليمانى، عليرضا حيدرى و غلامرضا على اكبرى در 

اين فيلم سينمايى نقش آفرينى كرده اند.
ديده بــان دومين اثر حاتمــى كيا و در واقــع اولين اثر 
سينمايى او بعد از فيلم تلويزيونى «هويت» است. با گذشته 
سه دهه از دفاع مقدس همچنان بسيارى از منتقدان اين 
اثر را كامل ترين اثر براى معرفى چهره واقعى جنگ هشت 
ساله مى دانند. به طور مثال حسين معززى نيا منتقد سينما 
با اشــاره به واقع گرايى اين اثر حاتمى كيا در باره آن گفته 
اســت: از منظر نزديك بودن به واقعيت جبهه هاى جنگ 
نيز مى توان فيلم را بررسى كرد؛ مهم ترين وجه «ديده بان» 
همين واقع گرايى و ســنديت آن اســت؛ اگر اين فيلم و 
فيلم هايى مثل «پرواز در شب» مرحوم ملاقلى پور ساخته 

نمى شدند، شــايد هيچگاه از واقعيت هشــت سال دفاع 
مقدس آگاه نمى شديم. قبل از ساخت اين دو فيلم، از اين 
نظر در سينماى جنگ دچار فقر بوديم. فرمول فيلم هاى 
جنگى مثل «عقاب ها»، «گذرگاه» و.. مشــخص بود؛ چند 
گروهان از نيروهاى ايرانى به خاك دشمن نفوذ مى كردند 
و در ادامه اتفاقاتى براى آن ها رخ مى داد. داستان اكثر اين 
فيلم  ها تخيلى بوده و در واقع از روى فيلم هاى جنگى ديگر 
كپى شده بودند. البته شايد سياست گذارى سينماى آن 
دوره بر همين اساس بوده و قرار نبوده فيلم هاى تلخى مثل 
«ديده بان» را شاهد باشيم كه در آن اتفاقات محيرالعقول رخ 
نمى دهد. اگر «ديده بان» و «پرواز در شب» ساخته نمى شد، 
ســينماى ژانر دفاع مقدس پيش نمى رفت و از اين جهت 
«ديده بان» مهم ترين فيلم ســينماى جنگ ايران اســت. 
«ديده بان» را از تمام فيلم هاى بعدى حاتمى كيا نيز مهم تر 

مى دانم.

 دو فيلم به يادماندنى رسول سينما
فيلم ســينمايى «هيوا» به كارگردانى رسول ملاقلى پور، 
جمعه 6 مهر ماه ساعت 18:30 از شبكه افق پخش خواهد 
شــد. در اين فيلم خواهيد ديد: هيوا اكبرى 15 سال پس 
از بحبوحه جنگ و مفقود شدن همسرش حميد تصميم 
مى گيرد تا از مناطق جنگى و خانه اى كه با همسرش در آن 

زندگى كرده بازديد كند. 
«هيوا» در سومين دوره جشن خانه سينما توانست تنديس 
بهترين صدابردارى و بهترين جلوه هاى ويژه را به دســت 
بياورد همچنين در هفدهمين دوره جشنواره فيلم فجر و در 
بخش مسابقه سينماى ايران، سيمرغ بلورين بهترين فيلم 
و بهترين كارگردانى به اين فيلم رسيد. فيلم هاى سينمايى 
«پرواز در شــب» به كارگردانى رسول ملاقلى پور جمعه 6 

مهر ماه ساعت 21 از شبكه نمايش پخش مى شود.
در خلاصه داستان اين اثر آمده است: يك گردان نيروهاى 
ايران در محاصره ارتش دشمن قرار مى گيرد و ارتباط آن با 
قرارگاه مركزى قطع مى شود چهار نفر از رزمندگان گردان 
انتخاب مى شوند تا براى درخواست كمك خود را به قرارگاه 
برسانند از آن ميان ســه تن شهيد مى شوند و يكى خود 
را به قرارگاه مى رســاند. فرمانده گردان نيز براى تهيه آب 
آشاميدنى سربازان زخمى محاصره دشمن را مى شكند، اما 
شهيد مى شــود. قواى كمكى سر مى رسد و پس از مقابله 
با دشــمن بقيه افراد گردان را نجات مى دهد. در اين فيلم 
صحنه هاى جبهه حق عليه باطل با صحنه هاى عاشورا به 
هم پيوند خورده و حس شــهادت در راه خدا را بخوبى به 

نمايش مى گذارد.
«پرواز در شب» به كارگردانى و نويسندگى رسول ملاقلى 
پور ساخته سال 1365 است.اين فيلم از نظر تكنيكى نظير 
فيلمبردارى و نورپردازى نسبت به سالى كه در آن ساخته 
شــده است، از كيفيت خوبى نيز برخوردار است. «پرواز در 
شــب» موفق به دريافت چند جايزه از پنجمين جشنواره 
فيلم فجر شد كه از آن ميان مى توان به لوح زرين بهترين 
فيلم برگزيــده، لوح زرين بهترين جلوه هاى ويژه اشــاره

 كرد.

 نگاهى به فيلم هاى دفاع مقدسى آخر هفته تلويزيون

هجرت به سرزمين خورشيد



زاده تربــت  مجيــد  ايســتگاه/   
در اوضــاع و حــال و احوالــى كــه «دلار» و 
قيمتش زنجير پاره كرده اند يا يكى افسارشان 
را باز گذاشــته تا در ميدانِ وَلنگ و وازِ اقتصاد ايران، سير 
بتازنــد؛ در وضعيتــى كه قيمت هــا روز بــه روز رختِ نو 
مى پوشند، ارزش پولى ملى و قدرت خريد مردم انگار دارد 
نفس هاى آخرش را مى كشــد و خيلى از كالاهاى اساسى و 
غير اساسى جايشان در فروشــگاه ها خالى است، حتى اگر 
امروز 5 مهرماه و ســالروز تشكيل «ستاد بسيج اقتصادى» 
نبود بازهــم آن هايى كه دهه 60، جنــگ، تحريم، كمبود 
و... را درك كرده اند، ذهنشــان دنبال ســتاد، سازمان و يا 
تشكيلاتى مى رفت كه پيدايش بشود و با اقدام هاى انقلابى 
و بسيجى وار، سر و سامانى به اوضاع آشفته اين روزها بدهد. 
به نظر شما، دستِ كم در زمينه اقتصاد، چقدر شرايط كشور 
به سال هاى آغازين دهه 60 شبيه است؟ جنگ نيست؟ كه 
هست و دشــمن مدت هاست هجوم اقتصادى اش را شدت 
بخشيده اســت. تحريم ها به پايان رســيده؟ كه نرسيده و 
حتى سازمان يافته تر شده اســت. يعنى در اين شرايط،به 
ســتاد يا تشــكيلاتى نياز نداريم كه بتواند لااقل خاكريز و 
سنگرى را آماده و سرپا كند تا اقتصادمان در پناه آن از تير 

و تركش هاى اقتصادى در امان باشد؟

 قوز بالا قوز
البته شك ندارم خيلى از آن هايى كه دوره انقلاب و جنگ 
را ديده اند، اكنون و با شــنيدن «ســتاد بسيج اقتصادى» 
بيشــتر از همه يادِ كوپــن و اجناس كوپنــى و صف هاى 
معروف آن مى افتند. اما باور كنيد كه فلســفه راه انداختن 
چنين تشــكيلاتى، فقط ســهميه بندى و كوپــن نبوده و 
ماجرا فراتر از اين حرف هاســت. سال 1359 از عمر دولت 
«شــهيد رجايى» يك هفته بيشــتر نگذشته بود كه جنگ 
آغاز شــد. حالا ناامنى بنادر، اختلال در واردات و صادرات، 
كميابى كالاها و... مثل قوزى شــدند كه بالاى قوز محاصره 
اقتصادى و نابســامانى هاى ناشى از آن در حال رشد كردن 
بود. همين شــد كه به فاصله يك هفتــه پس از درگرفتن 
جنگ تحميلى، مســئولان به فكر راه اندازى تشــكيلاتى 
افتادند كه بتواند مشــكلات اقتصادى و اجتماعى ناشى از 
ايــن وضعيت را مديريت كند. هيئت وزيران فكرهايشــان 
را روى هم گذاشــتند و بلافاصله تشــكيل «ســتاد بسيج 
اقتصادى» را تصويب كردند. وزيران نفت، صنايع و معادن، 
كار و امور اجتماعى، كشاورزى، كشور، نيرو، امور اقتصادى 
و دارايى، بازرگانى، دفاع و رئيسان سازمان برنامه و بودجه 
و بانك مركزى، اعضاى اين ســتاد بودند و رياستش هم به 
عهده نخســت وزير بود. البته سرپرست جهاد سازندگى و 
وزير راه و ترابرى هم كمتــر از يك ماه بعد به اين تركيب 
اضافه شدند. در شرح وظايف اين ستاد آمده بود: « بررسى 
مشــكلات و بحران هاى اقتصادى ناشــى از جنگ و تحريم 
آشــكار و پنهان، ارائه طرح هــا و راه حل هاى كوتاه مدت و 
ضربتى به منظور  مقابله با بحران ها و...». در بند سوم شرح 
وظايف نيز قيد شــده بود كه «ســتاد بسيج اقتصادى يك 
نهاد تصميم گيرنده، هماهنــگ كننده و نظارت كننده در 
زمينه، رفع بحران ها و مشــكلات اقتصــادى روز بوده و در 
 امور اجرايى مداخله نخواهد كرد و تصميمات ستاد صرفاً از 
طريق وزارتخانه ها و سازمان هاى ذى ربط اجرا خواهد شد».

 كار انگليسى ها بود!
البته اين هايى كه گفتيم روايت رسمى و دولتى از تشكيل اين 
ستاد بود. روايت تاريخى اش را مى شود در مصاحبه و سخنان 
شــخصيت ها و دولتمــردان آن دوران پيدا كــرد. «عزت االله 
سحابى» در گفت و گويى كه سال 89 با ويژه نامه «رمز عبور» 
روزنامه ايران داشــته در اين باره گفته اســت: «بعد از حادثه 
گروگانگيرى، دولت كارتر در اواخر ســال 58 ايران را تهديد 

كــرد كه اگر گروگان ها را بســرعت آزاد نكنيد ما كل تجارت 
خارجى با ايــران را معلق مى گذاريــم... در واقع نمى گذاريم 
شما تجارت كنيد... بنابراين ما در شوراى انقلاب و دولت اين 
موضوع را مورد بررســى قرار داديم و ايده ها يى براى مقابله با 
تهديد آمريكا مطرح شد... قرار بر اين شد كه براى جلوگيرى از 
آسيب احتمالى ناشى از تحريم آمريكا ستادى تشكيل دهيم... 
اين ستاد كه بعدها بسيج اقتصادى نام گرفت به دستور شوراى 
انقلاب تأســيس شد... اين ستاد چند بخش داشت، بخشى از 
آن مربــوط به روش ها ى تبليغاتى و سياســى بود كه بايد در 
مقابل فشارهاى روانى تحريم تدابيرى اتخاذ مى كرد و من در 
آن بخش حضور نداشتم. بخش ديگر مربوط به حوزه اقتصاد 
بود كه من مســئوليت آن را به عهده داشــتم. بنابراين ستاد 
بسيج اقتصادى را بنده تأسيس كردم... من اين موضوع را در 
كتاب خاطرات جنگ جهانى دوم كه توســط چرچيل نوشته 
شــده بود، خواندم. چرچيل در خاطرات خودش مى گويد: در 
طول پنج سال جنگ جهانى دوم، در انگلستان تورم 10 تا 12 
درصد بيشتر نبود، چون توزيع كالاهاى اساسى و ضروريشان را 
كنترل مى كردند. يعنى اين كالا ها  را به صورت جيره بندى به 
مردم مى دادند... پس ما هم مي توانستيم دست به جيره بندي 
بزنيم... ما نيز براساس همين تجربيات در ستاد بسيج اقتصادي 

تصميم به اين كار گرفتيم ».

 كسرى بودجه 50 درصدى
«سحابى» بر اســاس گفته هاى خودش بيشتر از چهار ماه 
در ســتاد نمى ماند و بعد به مجلس مــى رود. در ضمن او 
اعتقاد داشت، ستاد بسيج اقتصادى به هدفى كه مد نظرش 
بود نرســيد، مديريتش رها شــد و زير نظارت مردمى قرار 
نگرفــت. كميته هاى محلى براى آمارگيرى و نياز ســنجى 
مردم تشــكيل نشد و ســتاد مد نظر او به سمت و سويى 
كه بايد مى رفت، نرفت. «بهزاد نبوى» وزير مشــاور در امور 
اجرايى(دولت شــهيد رجايى) و رئيس بعدى اين ستاد، اما 
دو روز پيش در مصاحبه اى گفت: «... ايده اين ســتاد قبلاً 
در سازمان مديريت و برنامه ريزى در زمان عزت االله سحابى 
مطرح شــده بود اما ما بدون اطلاع از آن ايده اين ستاد را 
در دولت تشكيل داديم... پالايشگاه آبادان بمباران و تعطيل 
شــده بود، بنادر كشور همگى دچار مشكلاتى شده بودند... 
فقــط بندرعباس مانده بود كه آن هم نيمه كاره بود و بندر 
بوشــهر كه به آن معنا تجارى محسوب نمى شد... بسيارى 
از ذخاير مواد غذايى در حال كم شــدن بود... ســوخت و 
كالاهاى اساسى مردم را سهميه بندى كرديم... قيمت برق 
را پلكانى بالا برديم تا مصرف كنترل شود... در حوزه حمل و 
نقل هم كامل نظارت مى كرديم و اين نظارت تا آخر جنگ 
ادامه پيدا كرد. به نظر من ستاد موفق شد كالاهاى اساسى 
مردم را با قيمت مناسب به صورت حداقلى تأمين كند... در 
شرايطى كشــور را اداره كرديم كه در سال هاى آخر جنگ 

50 درصد كسرى بودجه داشتيم ».

 از هفت دولت آزاد
البته قرار نيســت درباره اينكه كدام يك از دولتمردان آن 
دوره درســت تر مى گويند حرف بزنيم. نگران هم نباشــيد 
چون ما مدافع يا سينه چاك سهميه بندى و توزيع كوپنى 
كالا نيســتيم. داريم به اين نكته اشــاره مى كنيم كه نقطه 
مشــترك در صحبت هاى دو رئيس ســابق «ســتاد بسيج 
اقتصادى» اين است كه طبيعتاً وقتى كشورها در زمينه اى 
با وضعيت بحرانى رو به رو مى شــوند، اين دولت ها هستند 
كه حداقل بايد زمينه اقدام هاى پيشگيرانه را براى مديريت 
اوضاع فراهم كنند. حالا اين اقدام در كشــور ما مى خواهد 
تشكيل ستاد بسيج اقتصادى جديد، ستاد پيگيرى اقتصاد 
مقاومتى، تشــكيلات نظارتى قوى تر، بسيج اقتصاددانان و 
مديران براى چاره انديشــى و... يا هر اقدام ديگرى باشــد. 
مهم اين است كه بازار، دلار و اقتصاد كشور را به بهانه عدم 

دخالت دولت، خصوصى سازى، تحريم و دخالت خارجى ها 
به حال خودش رها نكنيم. اگر هم شما از طرفداران اقتصاد 
آزاد و تســليم محض در برابــر مفاهيمى چون بازار، عرضه 
و تقاضا و... هســتيد و هنوز معتقديــد بايد بگذاريم اوضاع 
خودش رو به راه شــود، فراموش نكنيد كه اقتصاد آزاد به 
معنى آزاد بودن اقتصاد كشــور از هفت دولت و آن هم در 

شرايط سخت و بحرانى امروز نيست. 

 درس بگيريم
اگر قرار به درس عبرت گرفتن از گذشــته و به كار بستن 
تجربه هــاى دهه 60 باشــد، بايد هم بــه موفقيت ها و هم 
شكســت ها و كج رفتن ها دقت كرد. يعنى اگر از «ســتاد 
بسيج اقتصادى» يا تشــكيلاتى مشابه حرف مى زنيم فقط 
بــه جنبه هاى موفقيت آميــز در مديريت بحران بســنده 
نكنيم. «ســتاد بســيج اقتصادى» اگرچه به نظر مى رسد 
در دوره هايــى مى تواند بخشــى از مشــكلات را حل كند 
امــا نحوه ادامه كار آن، روابط پشــت پــرده اقتصادى كه 
پيرامون آن شــكل مى گيرد، موقعيت هــا و زمينه هايى كه 
شــرايط اقتصادى و ســاز و كار واردات و توزيع كالا براى 
فســاد اقتصادى ايجاد مى كند و... نشان مى دهد نبايد توقع 
داشــت كه راه اندازى تشكيلاتى اين چنينى، هيچ انحراف 
و آســيبى را به همراه نداشته باشــد. يك نمونه اش اتفاقى 
اســت كه بعدها به موازات و در كنار شــكل گيرى «ستاد 
بســيج اقتصادى» مى افتد. «عزت االله سحابى» درباره اين 
ماجرا گفته اســت: «در آن ايام مراكزي بــه عنوان مراكز 
تهيه و توزيع كالا در وزارت بازرگاني تشكيل شد كه خيلي 
از فعاليت هــا را تحت تأثير قرار داد. ايــن مراكز به دنبال 
قانون ملي شــدن تجارت خارجي شكل گرفت. اين مراكز 
كارشان تهيه و توزيع كالاهاي مهم بود... بنابراين كالاهايي 
را كه با ارز ارزان و دولتي وارد مي كردند، يك راست تحويل 

بنكدارهاي بازار مي دادنــد. بنكدارها هم آن را در بازار به 
قيمت هاي سرسام آور به دست مردم مي رساندند...».

 از صبح توى صف بودم
ديروز ظهر يكى از دوســتان تصويرى را كه همسرش روى 
تلگرام فرستاده بود نشانم داد. بسته يك كيلوگرمى گوشت 
گوسفندى با قيمت 49 هزار تومان و چند قلم كالاى كمياب 
ديگر... زيرش هم نوشته بود: «سلاممممم... از صبح ساعت 
8 توى نوبت بودم... خدا رو شــكر هم گوشت بهم رسيد هم 
چيزاى ديگه... به هر نفر يه بســته مى دادن فقط...»! يعنى 
اين روزها حق داريم اگر گاهى دلمان هواى دهه 60، كوپن، 
صف هــاى طولانى خريــد كالا و... را بكند. جنگ تمام عيار 
اقتصادى و حتى غير اقتصادى هم هست و دشمن، رذالتش 
را هر طور هست از مرزها عبور داده و به برخى شهرها رسانده 
است، قيمت برخى كالاها جورى است كه احساس مى كنى 
سه ســاعت در نوبت بودن براى خريد كالاى نايابى كه 30 
درصد ارزان تر است، خيلى غيرعاقلانه و غير اقتصادى نيست. 
حتى حق داريم دلمان براى «ستاد بسيج اقتصادى» اى تنگ 
بشــود كه تا همين چند ســال پيش هم، كمرنگ و بى اثر 
وجود داشــت، كوپن توزيع مى كرد و به بخش و ســازمانى 
در وزارت بازرگانى تبديل شــده بود. ســال 89 يكى دو بار 
خبر انحلال آن منتشــر و بعد تكذيب شــد. سال 90 مدتى 
با توزيع ســيزدهمين مرحله كوپن جان گرفت و باز دوباره 
خبر تعطيلى اش، اينجا و آنجا شــنيده شد. به نظر شما اين 
دلتنگى، خاطره هاى تلخ و شيرين كوپن و كالاهاى كوپنى، 
بحرانى كه دامنگير اقتصاد كشور شده و... سبب مى شود اين 
ستاد خاطره انگيز دوباره پيدايش بشود؟ شما فكر مى كنيد 
مسئولان سرانجام مجاب خواهند شد كه براى مديريت بهتر 
كشور تشكيلاتى مشابه اما كارآمدتر به راه بيندازند و اقتصاد 

ايران را از اين مرحله سخت عبور دهند؟  
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ايستگاه

ليست خريد

 ايستگاه/ اميد ظرافتى چراغ اتاقش را خاموش كرده و رفته است 
زير پتو. چراغ قوه اش را هم برده با خودش. دارد پول ها را مى شــمرد 

كه مچش را مى گيرم. مى زند زير گريه كه تو رو خدا به مامانم نگو!
خواهــرزاده جــان قلكش را دور از چشــم مادرش شكســته و حالا با 
چشم هاى اشكبار زُل زده به من و التماس مى كند مادرش را خبر نكنم.
اخــم هايم را كه مى كشــم توى هم، مى گويد: به خدا براى دوســتم 

مى خواهم. و باز مى زند زير گريه!
بغلش مى كنم و همينطور كه توى بغلم دل دل مى زند، ادامه مى دهد: 
روز اول مدرســه معلممان يك ليســت به همه داد و گفت همه لوازم 
تحرير هاى توى ليســت را بايد بخرند. امروز همه خريده بودند به جز 
«سمانه». خودش به من گفته كه پدرش مرده. مادرش هم پول ندارد 
برايش ليســت خانم معلم را بخرد. مــادرش گفته من با حقوق 800 
هزار تومانى چطورى اين ها را برايت بخرم ؟ وقتى معلممان پرســيد 
چرا چيزهاى توى ليســت را نخريده، از شــدت خجالت سرش را برد 
زير نيمكت و زد زير گريه. من هم قلكم را شكســتم كه برايش لوازم 

تحرير بخرم.
خواهرزاده جان را توى بغلم فشــار مى دهم و مى گويم: خوب كردى 
دايى جان! و همزمان ليســت بلند بالاى لوازم تحريف انگار دور سرم 

مى چرخد. 
كاش مُــد جديد مدارس و ليســت خريد دادنشــان، همين امســال 
ريشه كن شود. كاش برخى مدارس بيشتر از اين، چشم و هم چشمى 
را ياد بچه ها ندهند. كاش مدرسه بتواند به دانش آموزان ياد بدهد كه 
از بچگى، اگــر پولى دارند و مى توانند آن را خرج كنند به جاى لوازم 

تحرير لوكس و گران قيمت، حداقل كتاب بخرند.

زير آسمان شهر

 هنوز زخم ها ترُد و تازه اند

 ايستگاه / حسين احمدى    بايد به مجلس يار رفت... رفت تا سراپرده اسرار... 
آنجا كه شفاست... آنجا كه رخصت عاشقى مى دهند.

اگر علاج مى خواهيم و نگاهى كه بدرخشــد، بايد اين روزها زيارت عاشــورا 
نوشيد... منجى خوان شد... اين روزها كه هاى هاى عشق، گوش فلك را پرُ كرده 

و حُزن، ترُد و تازه است.
در مُحرم الحرام ايم... در كربلا... در فصلِ شــوريده دلى... پشــت پنجره باران 
مى بارد اما لشكر ابرها چه دستِ خالى اند در برابر سوگِ عظيم! مقابل اشك هايى 

كه مى خراشند!  

 ايســتگاه / رقيه توسلى   از آن كارها كه به دردِ پاييز نمى خورد كرده ايم 
ديروز... يك فلاســك آبجوش، چند ليوان كاغذى و چاى كيسه اى برداشتيم و 

رفتيم سَرِ زمين. سراغ باغ هاى پدرى مان.
آقاجان مدتى اســت كه هر روز جوشِ بچه ها را مى زند و دلواپس است... اينكه 
غمِ رُب و ميوه و مرغ و برنج نبايد داشته باشند جگرگوشه هايش... غمِ تحصيل 

و حقوق و وام و قسط و گذران عمر.
مى رسيم به روستا. بوى علف و درخت زنده مى شود.

خواهر برادرى رفتيم كه گذشته هايمان را شخم بزنيم و خاطره بازى كنيم و به 
يك همفكرى واحد برسيم.

عزيز «آيه الكرسى» آويزان كرده روى دروازه آهنى باغ. خوانديم و پا گذاشتيم 
به قلمرو كودكى هايمان. به دسترنج آبا و اجدادى مان.

درســت روبه روى رودخانه اى كه از زير مزرعه مى گذرد، وســطِ باغ نشستيم. 
چشم انداز شاليزارهاى مقابل و غوغاى پاييز مثل هميشه بى نظير بود. هياهوى 
مركبات نرســيده و سبز و حضور پرندگانى كه گذرشــان محال است به شهر 

بيفتد.
خانه باغِ دنج هم داشت نگاهمان مى كرد، بيچاره، از همه جا بى خبر بود.

باغ گردى، طعم عجيبى مى داد اين بار... آخر از تفرّج و سركشى و لذت و شادى 
خبرى نيست وقتى قرار به فروش و دل كندن باشد.

پدرجان حرف فروختن را زد. 
مى خواهد خانواده اش را از سرگردانى نجات بدهد.

بــا احتــكار، حقوق هاى خنــده دار، قيمت هاى نجومى، آشــفتگى مالى، رُعب 

گرانى هــاى آينده و ســر دردهايى كــه از يك مغازه تا مغــازه بعدى دچارش 
شده ايم، كلنجار مى روم و با فروش چند تكه ميراث خانوادگى.

دلمان كه از ســنگ نيســت... حكايت خاك و درخــت و محصول طايفه اى 
اســت كه عمرى ساخته اند و ســوخته اند تا بماند... ســر پا ماندن، حكايت 
كوچكى نيســت... جدا شــدن از مزرعه اى كه چند نســل، رنج و عشــق به 

ريخته اند. پايش 
خودم را مى گذارم جاى عزيز و آقاجان... جاى «نصفِ كارى» كه زحمت آبادى 

اين مزارع بر دوشش است... و مى گويم جوابِ من، منفى است.
اگرچه مى دانم خيلى لذيذ و لاكچرى اســت كه پول قلمبه يكهو ســردربياورد 
وســط زندگى ات و اندوهِ قســط و روزمره و خورد و خوراك را يكجا با خودش 

بشورد و ببرد.
پيوست پاييزانه يك: فكر كنيم همه دارايى و ملك و مَنال مان را فروختيم؛ 

آيا مشكل اقتصادى با فروش و فرار و لعنت بر گرانى، درمان مى شود...!؟
دو: خبر 18 هزار تومانى شــدن دلار مثل ضربه اى داغ و آتشين مى خورد فرق 

ملاجم. اما دليل نمى شود بايدها و نبايدها يادم برود.
سه: برادرها و خواهرى، هنوز جواب نداده اند. 

بويــش مى آيد كه با هم توافقِ نظر نداريم انگار. البته كه دلايل شــان متين و 
ردنكردنى است. 

چهار: نوســتالژى هايمان دارند يكى بعد ديگرى، آب مى روند... خدايا خجالت 
مى كشم از عاليجناب پاييز كه در گوشش بگويم قمر درعقرب است اوضاع... آن 

قدر كه شمالى ها هم دارند قيد زمين هايشان را مى زنند!

گزارش از رويداد

يادى از اقتصادِ كوپنى
5 مهرماه سال 1359 « ستاد بسيج اقتصادى» تشكيل شد 

ايســتگاه / اهالى فضــاى مجازى 
آماده اند تا با مســائل مختلف جوك 
بسازند! گرانى گوجه فرنگى هم از اين 
قاعده مستثنا نيست و بعد از افزايش 
قيمت گوجه فرنگى، اين ميوه سوژه 
شــوخى هاى كاربران فضاى مجازى 
شد. پســت هايى را كه برخى كاربران 
در اين باره منتشر كرده اند، مى خوانيد: 

«گوجه كيلويى 7000تومان؟ پارسال اين موقع مرغ كيلويى 7000 تومان 
بود. ما داريم به كجا ميريم؟... گوجه جورى گرون شده كه وقتى ميرى كبابى، 
طرف مى پرســه كنار گوجه تون كباب هم بزنم يا نه؟!... قوطى يك كيلويى 
رُب گوجه فرنگى شده 15 هزارتومن! داعش حوادث اهواز رو برعهده گرفت، 

آقايان كاش شماهم مسئوليت كارهاتون رو برعهده مى گرفتيد»!

ايستگاه /صحبت هــاى «ترامپ» در 
مجمع عمومى ســازمان ملل، واكنش 
اهالى فضاى مجازى را به دنبال داشت. 
كاربران فضــاى مجازى بــا راه اندازى 
هشــتگ هايى تــلاش كردند پاســخ 
صحبت هاى رئيس جمهــور آمريكا را 
بدهند. برخى از پست هاى منتشر شده 
توســط كاربران را مى خوانيد:« تو هيچ 

دوره اى سابقه نداشته تو سازمان ملل به سخنرانى رئيس جمهور آمريكا بخندند 
و مسخره اش كنند و در عين حال محوريت مباحث اعضاى سازمان، ايران باشه! 
مقتدر كه باشى، همه چشم ها به سمت تويه. چه افتخارى بالاتر از اين؟!...ترامپ 
گفته نيروى نظامى ما از هرزمانى در تاريخ قوى تر شده است. ايران هم از هرزمانى 

در تاريخ قوى تر شده و آمريكا جرئت حمله به ايران رو نداره.»

ايستگاه / روز گذشته «مايك پمپئو» 
وزير خارجه آمريكا از قول رئيس جمهور 
كشورمان در توييتر نوشــت:« ايرانيان 
اعتقادشــان به آينده و قدرت جمهورى 
اســلامى را از دســت داده اند»! پرويز 
اسماعيلى معاون ارتباطات و اطلاع رسانى 
دفتر رئيس جمهور كشورمان، در صفحه 
شخصى اش در توييتر به صحبت هاى بى 

اساس پمپئو واكنش نشان داد. آقاى اسمائيلى در توييتر نوشت:« وزير خارجه 
آمريكا در توييتر خود اين جمله را به رئيس جمهور كشــورمان نسبت داده كه 
«عده زيادى از ايرانيان اعتقادشان به آينده و قدرت جمهورى اسلامى را از دست 
داده اند»! من معاون اطلاع رسانى دفتر دكتر روحانى ام؛ اگر آقاى پمپئو مى خواهد 

جاى مرا بگيرد، راهش دروغ و جعل خبر نيست»!

اين راهش نيست!مسئوليت كارهايتان را به عهده بگيريد

مجاز آباد

 بالاترين افتخار

توفان كامل
هفته  نامه نيوزويك در تازه ترين 
شــماره خــود در گزارشــى به 
و خطرناك  متفــاوت  شــرايط 
توفان هاى ايــن روزها در جهان 
مى پردازد. اين نشــريه با انتخاب 
تيتــر «توفان كامــل» مى گويد 
دانشمندان مى توانند اين را ثابت 
كنند كه چگونــه گرماى زمين 
مانند يك موتــور تقويت كننده 
مانند  توفان هــاى غول آســايى 
فلورانس را به وجود آورده است. 
نيوزويــك همچنين در مقاله اى 
بــا عنوان «آيا كيــم جونگ اون 

قرارداد مى خواهد؟» قصد دارد به اين ســؤال پاسخ دهد كه كره شمالى 
در مذاكراتــش با آمريكا مبنى بر از بين بردن ســلاح هايش به دنبال چه 

چيزى است؟

ابَرَ محقق ها
نشــريه علمــى ســاينس در 
در  تازه تريــن شــماره خــود 
پرونده اى با عنوان «تحقيق زير 
محققانى  حضور  از  موشكافى» 
با عنوان ابــر محقق نام مى برد 
كــه فرآيند تحقيقــات علمى 
ديگر دانشمندان را زير ذره بين 
قرار داده و اين كار مى تواند ديد 
بهترى از انجام تحقيقات علمى 
و اشتباهات به دست بدهد. اين 
مقاله اى  در  همچنين  نشــريه 
بــه تكامل فرآينــد همه گيرى 
مصرف بيش از حــد دارو بين 

مردم جهان به چاپ رسانده است.

آخرين قبيله هاى آمازون
در  جئوگرافيك  نشنال  ماهنامه 
تازه ترين شماره خود در گزارشى 
با عنــوان «آخريــن قبيله هاى 
بــراى  تلاش هــا  از  آمــازون» 
محافظت از مردمى كه بيشتر از 
همه جهانيــان در معرض خطر 
قرار دارند و بيشتر در قبيله هاى 
دوردست بخصوص در جنگل هاى 
زندگــى مى كنند، خبر  آمازون 
مى دهد. انتخاب عكس پسرى با 
يك ميمون بر روى سر او بر روى 
جلد بخوبى با اين گزارش نشنال 
جئوگرافيك هماهنگ است. اين 

مجله همچنين در مقاله اى به شكل علمى و دقيق تفاوت هاى فرهنگى و 
طبقاتى اخير در آمريكا را روى نقشه آورده است.

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

نذر ارباب روزمره نگارى
نوستالژى هايمان آب مى روند
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